
مدیرکل پیشین امور خزر و آسیای میانه وزارت نفت گفت: به همین دلیل چین در نظر ندارد با سرمایه گذاری جدی در نفت و گاز ایران خود را با شرکای اروپایی و عربستانی درگیر کند و ترجیحش این است که نفت ایران را ارزان بخرد و با کالاهایی مثل اتوبوس و یا 
ساخت فرودگاه تهاتر کند.محمود خاقانی  درباره چشم انداز برنامه هایی که چین در حوزه صنعت نفت عراق دنبال می کند و تاثیر آن بر ایران اظهار داشت: در مدت کوتاه حجم سرمایه گذاری چین در عراق حدود ۳ میلیارد دلار بوده و این سرمایه گذاری رو به افزایش 

است و بخصوص اینکه چینی ها در منطقه اقلیم کردستان عراق بشدت فعال شده اند.وی افزود: اخیرا نخست وزیر امریکا با شرکت های امریکایی هم ملاقات داشت و عنوان کرد که مجوزهای جدیدی برای اکتشاف، استخراج و بهره برداری...

چگونه  که  دارد  ســوال  جای 
یک شرکت بدون ارائه تضامین 
بانکی و هیچ گونه زیرســاخت 
داخلــی، در مناقصات بزرگ و 
مهم جمهوری اســامی ایران 
حضــور یافته و با جوســازی، 
ایجــاد تشــنج و روش های 
،،غیررقابتی سعی بر پیروزی دارد.

،،

یوان به عراق می رود، نفت ارزان ایران به چین!

 پشت پرده میلیاردها دلار قرارداد  پشت پرده میلیاردها دلار قرارداد 
شـرکت فالکن در ایران چیست؟شـرکت فالکن در ایران چیست؟

صفحه3

صفحه2

صفحه3

پرداخت خسارت کرسنت از جیب بازنشستگان صنعت نفت
سکوت عجیب بیات و خجسته مهر درباره مصادره ساختمان یک میلیارد دلاری ایران در لندن

 در حالی که طی روزهای آینده دادگاه تجدیدنظر درباره توقیف ســاختمان متعلق به صندوق بازنشســتگی نفت برگزار می شود، در وزارت نفت گویی هیچ اتفاقی نیفتاده و هیچ کدام از مقامات این وزارتخانه 
اعم از وزیر نفت، مدیرعامل شــرکت ملی نفت و رییس صندوق بازنشســتگی نفت سکوت اختیار کرده و منفعل هســتند.به گزارش بولتن نیوز، روز 18 آوریل برابر با 30 فروردین امسال، یک قاضی دادگاه در 
لندن حکم به توقیف یک ســاختمان متعلق به صندوق بازنشســتگی نفت در ازای جریمه قرارداد کرسنت داد. براساس حکم این قاضی بریتانیایی این ساختمان اداری که  ارزش آن نزدیک به یک میلیارد دلار 

برآورد شــده اســت و به لحاظ موقعیت اداری و تاریخی درمرکز لندن و یکی از مناطق گران قیمت این شهر واقع شده است، در ازای بخشی از جریمه 206 میلیارد...

روزنـــامـه سیاسی، اقتصادی، اجتماعی، فرهنگی، ورزشی

بررســی ها نشان می دهد رقم رشــد نقدینگی ثبت 
شــده در پایان سال گذشــته با رقم ۲۴.۳ درصد، 
پایین ترین نرخ رشــد تجربه شــده طی حداقل سه 

سال اخیر بود.
بررســی ها حاکی از شــکل گیری روندی نزولی در 
رشــد نقدینگی از اواســط آبان ۱۴۰۰ هستند. این 
درحالی ســت که در زمان مورد بررســی، علی رغم 
کاهش نســبت پول به نقدینگــی از ابتدای ۱۴۰۲، 
همچنان این شــاخص حدود پنج درصد نســبت به 

ابتدای سال ۱۴۰۰ بالاتر است.
شــقاقی: تصمیمات ســخت کنترل تورم مشاهده 

نمی شود؛ نرخ واقعی تورم کشور چه عددی است؟
 نرخ رشــد نقدینگی که مهم ترین متغیر تورم ســاز 
شناخته می شود؛ علی رغم اینکه از ابتدای ۱۴۰۰ تا 
آبان ماه رشد صعودی داشته و حتی به نرخ رشد ۴۲ 
درصد رســید، پس از آن مهار شده و روند نزولی در 
پیش گرفت؛ تا جایی که در پایان ۱۴۰۲ رشد ۲۴.۳ 

درصدی را به ثبت رساند.
این در حالی  اســت که در همین بازه زمانی، نسبت 
پول به شــبه پول که به نوعی به عنوان تب ســنج 
انتظــارات تورمی در جامعه شــناخته می شــود، از 
حدود ۱۹ درصد به بیش از ۲۴ درصد رسیده است.

در آخریــن گزارش های بانک مرکزی عنوان شــده 
نرخ رشــد بخش ســیال نقدینگی یا همان پول، از 
۶۵ درصد در سال گذشته به ۱۵ درصد در فروردین 
سال جاری رســیده اســت. این در حالی  است که 
هنوز آمــاری از رقم نقدینگی یا حتی نســبت پول 
به نقدینگی منتشــر نشــده تا بتــوان قضاوت کرد 
تغییرات انتظارات تورمی در طول یک سال گذشته 
چگونه بود. البته ناگفته نماند هرچند نسبت پول به 
نقدینگی در پایان سال ۱۴۰۲ به ۲۴ درصد رسیده 
که نسبت به ابتدای بازه مورد بررسی بالاتر است، اما 
در قیاس با ابتدای ســال ۱۴۰۲ با نسبت حدود ۲۶ 

درصد، کاهش پیدا کرده است.
بررسی ها نشان می دهد رقم رشد نقدینگی ثبت شده 
در پایان سال گذشته با رقم ۲۴.۳ درصد، پایین ترین 
نرخ رشــد تجربه شــده طی حداقل سه سال اخیر 
بود. مشاهده می شود نرخ رشــد نقدینگی در اوایل 
ســال ۱۴۰۰ حــدود ۳۹ درصد بود کــه به صورت 
مداوم تا آبان همان ســال رشد کرده و به ۴۲ درصد 
رســیده است. سپس مشاهده می شــود این روند از 
آذرماه معکوس شده و در ابتدای سال ۱۴۰۱ مجددا 
نرخ رشد نقدینگی به کمتر از ۳۹ درصد افول کرده 
اســت. این درحالی ســت که تا پایان ســال ۱۴۰۱ 

نرخ رشــد نقدینگی به ۳۱ درصد رسیده و نهایتا با 
ادامه روند نزولی خود در اســفندماه نرخ رشد ۲۴.۳ 

درصدی را ثبت کرد.
با توجه به اینکه نرخ رشد نقدینگی اصلی ترین عامل 
مزمن شدن تورم در بلندمدت به شمار می آید، مهار 
کردن روند صعودی آن دســتاورد مهمی به شــمار 
می آید به شرطی که ادامه دار باشد. البته باید توجه 
داشت که اولا رشد نقدینگی در بلندمدت خود را به 
صورت تورم منعکس می کنــد و دوما هرچند روند 
تشــدید رشد نقدینگی مهار شده، اما همچنان رشد 
نقدینگی در اقتصاد وجود دارد که در آینده منجر به 
افزایش حجم پول و افزایش ســطح قیمت ها خواهد 
شد؛ بنابراین معنای کاهش رشد نقدینگی به معنای 
کاهش سرعت ماشــین رشــد قیمت ها به حساب 

می آید و نه توقف آن.
نکته مهم دیگر این است که درحال حاضر بسیاری 
از کارشناســان به صفر رساندن رشــد نقدینگی را 
منطقی و حتی عملــی نمی دانند و عنوان می کنند 
چنانچه رشــد نقدینگی ناگهان متوقف شود، کشور 
در بحرانــی بی ســابقه فرو خواهد رفــت که در آن 
نه تن هــا تورم، بلکــه رکود نیز به صــورت همزمان 

تجربه خواهد شد.

 دریافت لوحه تقدیر  سر دبیر گروه اقتصاد روزنامه راه مردم
علت تورم در ۳ سال اخیر چه بود؟ دکتر قربانعلی تنگ شیر به  مناسبت روز جهانی ارتباطات وروابط عمومی

امارات یک  درهمدو شنبه 31  اردیبهشت 1403 سال  بیست و یکم 8 صفحه / قیمت 5000 تومان شماره:4961

سرمقاله، راه مردم؛نگاهی به مصوبه جدید هیأت وزیران درباره ارز ترجیحیِ کالاهای 
اساسی در سال ۱۴۰۳، نشان می دهد برخی اقلام نظیر ...

در یک تحول دیپلماتیک قابل توجه، جمهوری اسلامی ایران و ایالات متحده آمریکا 
مذاکرات غیرمستقیم خود را در مسقط، عمان از سر گرفتند...

 یادداشت، راه مردم؛تصویب قانون تعطیلی شنبه ها توسط مجلس یازدهم، ایجاب 
می کند تا گذری بر تاریخ »شنبه های یهودی« داشته...

حساب سرمایه تغییرات خالص دارایی ها و بدهی های یک کشور را در طول یک سال 
پیگیری می کند که مانده  حساب سرمایه به اقتصاددانان...

دکتر محمدصادق خرسند

کانال های دیپلماتیک فعال

فاطمه شکیب رخ

افت حساب سرمایه ایران رکورد زد؛

 داستان تکراریِ »ارز ترجیحی« 
و تورمی که در راه است!؟

 ایران و آمریکا مذاکرات غیرمستقیم 
در عمان را از سر گرفتند

شنبه های یهودی

 طي ۹ ماه ۲۰ میلیارد دلار
 از کشور خارج شده است
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فراخوان مناقصه عمومي   همزمان با ارزیابي کیفي)فشرده( یك مرحله اي 
بلاستینگ و رنگ آمیزي مخازن 402-701 در انبار نفت منطقه 

نوبت اول 

شــرکت ملي پخش فراورده هاي نفتي ایران منطقه اســتان مرکزي در نظر دارد مناقصه عمومي همزمان با ارزیابي کیفي )فشرده( رنگ آمیزي و عایقکاري 
مخازن 7۰۱-۴۰۲ در انبار نفت منطقه   به شماره ۲۰۰۳۰۹۱۵۳۶۰۰۰۰۰۳ را از طریق سامانه تدارکات الکترونیکي دولت برگزار نماید.کلیه مراحل برگزاري 
www. مناقصه از دریافت اسناد مناقصه تا ارائه پیشنهاد مناقصه گران و بازگشایي پاکتها از طریق درگاه سامانه تدارکات الکترونیکي دولت )ستاد( به آدرس

setadiran.ir انجام خواهد شــد و لازم اســت مناقصه گران در صورت عدم عضویت قبلي ،مراحل ثبت نام در ســایت مذکور و دریافت گواهي دیجیتال 
الکترونیکي را جهت شرکت در مناقصه محقق سازند.تاریخ انتشار مناقصه در سامانه تاریخ ۱۴۰۳/۰۲/۲۳مي یاشد.

مهلت زماني دریافت اسناد مناقصه از سایت:           تا ساعت ۱۹           روز :  پنج شنبه             تاریخ:۱۴۰۳/۰۳/۰۳
مهلت زماني ارسال پیشنهاد :                             تا ساعت :۱۹           روز :  یک شنبه          تاریخ: ۱۴۰۳/۰۳/۲۰

زمان بازگشایي پاکت ارزیابي کیفي :                    ساعت: 8 صبح         روز  : دو شنبه                تاریخ:۱۴۰۳/۰۳/۲۱
زمان برگزاري جلسه توجیهي:                            ساعت : ۱۱ صبح      روز :  یکشنبه            تاریخ: ۱۴۰۳/۰۳/۰۶

لغو و یا ابطال مناقصه در مرحله از برگزاري مناقصه امکانپذیر است.
اطلاعات تماس دستگاه مناقصه گزار جهت دریافت اطلاعات بیشتر در خصوص اسناد مناقصه و ارائه پاکتهاي الف:

آدرس: استان مرکزي-اراك-دوراهي شازند-جنب پالایشگاه امام خمیني )ره(- شرکت پخش فراورده هاي نفتي     تلفن:۰8۶-۳۳۴۹۳۳۱۰
اطلاعات تماس سامانه ستاد جهت انجام مراحل عضویت در سامانه :

مرکز تماس: ۴۱۹۳۴-۰۲۱ دفتر ثبت نام:88۹۶۹7۳7 و 8۵۱۹۳7۶8
اطلاعات تماس دفاتر ثبت نام سایر استانها ، در سایت سامانه www.setadiran.ir بخش "ثبت نام/پروفایل تامین کننده/ مناقصه گر" موجود است.

شناسه آگهی: ۱7۱7۶7۱

روابط عمومي شرکت ملي پخش فرآورده هاي نفتي منطقه استان مرکزي
آدرس :اراك-سه راهي شازند- جنب پالایشگاه- شرکت ملي پخش فرآورده هاي نفتي منطقه استان مرکزي تلفن تماس

 ستادوفاکس 94 و 33668868 – 086 کدپستي 41113 – 38671

شماره:803/3219
تاریخ: 1403/02/23

شناسه اگهی:1717671
میم الف:-1

نوبت اول:1403/2/31
نوبت دوم:1403/3/2

دکتر قربانعلی تنگ شیر، گواهینامه تقدیر از وزارت ارتباطات و فناوری اطاعات را دریافت کرد

دکتــر قربانعلی تنگ شــیر، به دلیل تلاش ها و خدمات ارزنــده خود در حوزه ارتباطات و فناوری اطلاعات، گواهینامــه تقدیر از وزارت ارتباطات و فناوری 
اطلاعات را دریافت کرد.

این گواهینامه در مراسمی که به مناسبت روز جهانی ارتباطات و روابط عمومی برگزار شد، توسط آقای محمد احسان فرامید، رئیس مرکز روابط عمومی و 
اطلاع رسانی وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات، به دکتر تنگ شیر اهدا شد.

در متن این گواهینامه آمده است:
»جناب آقای دکتر قربانعلی تنگ شیر

با سلام و احترام
جمهوری اسلامی ایران سرزمینی است که در طول تاریخ خود، همواره شاهد حضور مردان و زنان متعهدی بوده است که با توان، دانش، تجربه و تخصص 

خود، منشاء خدمات ارزنده ای به جامعه بوده اند.
روز بیســت و هفتم اردیبهشــت ماه، روز جهانی ارتباطات و روابط عمومی، یادآور زحمات شــبانه روزی و خدمات بی وقفه آنانی است که در توسعه و ترویج 

فرهنگ ارتباطات و ارتقای سطح آگاهی عمومی نقشی بی بدیل داشته اند.
جنابعالی در دوران تصدی مســئولیت در اداره کل روابط عمومی و اطلاع رســانی، با تعهد و دلسوزی مثال زدنی، در مسیر اعتلای این حوزه گام برداشته و با 

تلاش های بی وقفه و بدون چشم داشت، تجارب و دانش ارزشمند خود را در اختیار فعالان عرصه اطلاع رسانی قرار داده اید.
بدین وسیله، ضمن تبریک این روز به شما، از تلاش های دلسوزانه و خدمات ارزنده جنابعالی در این گذار و مسیر پرفراز و نشیب، صمیمانه قدردانی می کنیم 

و توفیقات روزافزون شما را در تمامی مراحل زندگی از خداوند متعال مسئلت می نماییم.
سلامتی، سرافرازی و سربلندی شما و همه خادمین به نظام مقدس جمهوری اسلامی ایران مستدام باد.

محمد احسان فرامید
رئیس مرکز روابط عمومی و اطاع رسانی



سیاسی، اجتماعیسیاسی، اجتماعی

دلار قدرت بلامنازع بازار طلا
چرا طلا در ایران بیشتر از بقیه کشورها رشد کرد؟

یک کارشــناس بازار های مالی درباره روند قیمت طلا می گوید: روند رشد طلا برای خارجی ها چندان 
افزایش نیافته، ولی برای ما بسیار رشد کرده است چرا که پول ما نسبت به ارز های خارجی به شدت 
ریخته اســت. ایــن جابه جایی های قیمتی که در بازار کامودیتی ها به طــور مثال بعد از بحران کرونا 
اتفاق افتاد قابل مقایســه با چیزی که ما در کشــور تجربه می کنیم، نیســت؛ بنابراین مسئله اصلی 

اقتصاد و پول ماست.
 میل به کاهش قیمت ها در بازار طلا برای سومین هفته متوالی ادامه یافت. اگرچه این فلز زرد رنگ 
در این مدت تلاش هایی هم برای افزایش دوباره قیمت به کار بســت، اما نهایتا توانســت برای چند 
روزی خود را ثابت نگه دارد، تلاشــی که البته در واپســین روز های اردیبهشت بی نتیجه ماند و بازار 
طلا در اولین روز هفته یکســره کاهشــی شد. »میثم رادپور« کارشــناس بازار های مالی علت عمده 
این روند را کاهش دلاری می داند که حداقل در ۱۵ ســال گذشــته با قدرت بیشتری نسبت به انس 

جهانی طلا تازانده است.
بر این اســاس هر مثقال طلا با کاهش بیش از ۱۰۰ هزار تومانی در عرض یک روز به ۱۴ میلیون و 
۴7۰ هزار تومان رســیده اســت. هر گرم طلای ۱8 عیار با ۲۰ هزار تومان تغییر در دامنه ۳ میلیون 
و ۳۳۰ هزار تومان پرســه می زند. سکه امامی مقاومت ۴۰ میلیونی را شکست و در لحظه تنظیم این 
گزارش در حوالی ۳۰ میلیون و ۹۹۰ هزار تومان قرار دارد. این روند ناشی از افت هزار تومانی قیمت 

دلار در بازار آزاد اســت که این اسکناس را حالا در کانال ۵7 هزار تومانی قرار داده است.
میثم رادپور، کارشــناس بازار های مالی در خصوص حرکات ریزشی بازار طلا در سه هفته گذشته به 
اقتصاد ۲۴ می گوید: منشــا جا به جایی های قیمت طلا دو عامل مهم دلار و انس جهانی اســت. انس 
طلا که تغییرات قابل توجهی نداشــته اســت، اما دلار حوالی ۱۵ درصد ریزش داشــته است. همین 

ریزش کافی اســت که ما شاهد نوسان نزدیک به همین در بازار طلا باشیم.
به گفته وی در مورد ریزش قیمت دلار از کانال های بالاتر باید به این نکته توجه داشــت که آیا دلار 
واقعا قیمت های بالای ۶7 هزار تومان را دیده است؟ ممکن است فقط آن را لمس کرده باشد و معلوم 
نیســت چه حجمی معامله شــده است. آیا اصلا بازاری برای آن بوده است؟ شاید فقط قیمت bid و 

ask از هم فاصله گرفته اند و در واقع بازار خالی از معامله بوده اســت.
او توضیح می دهد: به هر حال این رقم و این مقدار ریزش در بازار ارز قابل اعتناست و طلا هم چون 
اســتقلال خاصی ندارد از آن تبعیت می کند. اما در مورد ســکه چیزی را در انحصار خودش دارد که 
ضربش در اختیار بانک مرکزی است. غیر از این اگر شمش و طلای آبشده را در نظر بگیرید نمی تواند 
چیزی مستقل از بازار ارز باشد، بازاری که به دلیل کاهش تنش ها و مواجهه سیاسی ایران و اسرائیل 
اگرچه ریزشــی شد، اما باید گفت پیام خیلی پیام ویژه ای به ما نمی رساند و بنا بر تجربه های تاریخی 

و تورم های بالایی که دیدیم به نظر می رســد این روند در بلند مدت ادامه دار باشد.
بنا بر اظهارات رادپور آن چه فونداســیون جا به جایی های قیمت طلا را در کشور ما توضیح می دهد، 
قیمت دلار اســت. البته انس جهانی هم نقش دارد، اما در ۱۵ ســال گذشــته خیلــی مهم نبوده و 

نوســانات دلار به ریال قسمت عمده ای از داستان را توجیه می کرده است.
او می افزاید: به همین دلیل برای خارجی ها چندان افزایش نیافته، ولی برای ما بسیار رشد کرده است 
چرا که پول ما نســبت به ارز های خارجی به شــدت ریخته اســت. این جابه جایی های قیمتی که در 
بازار کامودیتی ها به طور مثال بعد از بحران کرونا اتفاق افتاد قابل مقایســه با چیزی که ما در کشور 

تجربه می کنیم، نیســت؛ بنابراین مسئله اصلی اقتصاد و پول ماست.
این کارشــناس بازار های مالی در ادامه از مسئله ای اساســی تر در اقتصاد کشور می گوید. به باور وی 
مســئله ما ریشه ای اســت و عاملی مثل جنگ در مقابل آن رنگ می بازد. مشکل عمده ما هم کاهش 

تولید است.
رادپور در پایان خاطرنشــان می کند: واقعیت این است که اگر می بینید به این شکل ارزش پول ملی 
کاهش می یابد و قدرت خریدمان کاســته می شــود و رفاه از دســت می دهیم، به خاطر این است که 
تولیدمان دارد کم می شــود. کمبود تولید یک اثر انباشــته دارد و تجمیع می شــود. این خبر خوبی 
نیســت و واقعا نوســاناتی که به دلیل چهار تا خبر و جا به جایی انس و طلای جهانی ایجاد می شود، 

بی اهمیت است.

یک کارشــناس اقتصــادی تاکید کرد:  با 
فرض قبــول کردن ادعای عنوان شــده 
مبنی بــر رشــد ۲۰۰ میلیــون دلاری 
درآمد های ارزی ایران در فروردین ســال 
جاری، اگر بخواهیم درباره تاثیر این اتفاق 
صحبت کنیم، باید منتظر وضعیت اقتصاد 
در ماه هــای آینده بمانیــم. هر چقدر که 
درآمد های ارزی کشور بیشتر شود، میزان 

اعتبار پول ملی نیز رشد خواهد یافت.
 دولــت در آخرین گزارش خــود، اعلام 
کرده است که در فروردین امسال میزان 
دارایی هــای ارزی کشــور حــدود ۲۰۰ 
میلیون دلار افزایــش یافته؛ این خبر به 
معنای تراز مثبــت ۲۰۰ میلیون دلاری 
خرید دارایی های ارزی نســبت به فروش 
آن است. همچنین براساس این خبر نرخ 
رشــد نقدینگی که تا پایان اســفند سال 
گذشته به ۲۴ درصد کاهش یافته بود، در 

فروردین به ۲۳ درصد رسیده است.
نگاه خوشبینانه دولت مبنی بر روند رو به 
بهبود اقتصاد، به دلیل همین کاهش یک 
درصد ضریــب فزاینده و نرخ پایه پولی و 
نقدینگی اســت. به بیانی دیگر طرفداران 
دولت بــر این باورنــد در ادامه انتظارات 
تورمــی کاهش یافته و پایه پولی و ارزش 
واحد پول ملی به ثبات بیشــتری خواهد 
رسید. اما پرسش اینجاست که آیا این یک 
درصد تغییر و به گفته خود دولت کاهش 

در شرایط فعلی کشور که با تورمی بالای 
۴۰ درصد درگیر است، به حدی تاثیرگذار 
بوده کــه آن را بتوانیم دســتاورد دولت 

سیزدهم در ابتدای سال ۱۴۰۳ بدانیم؟
سیاوش غیبی پور، کارشناس اقتصادی، به 
غیرشفاف بودن درآمد های دولت در چند 
سال اخیر اشــاره کرد و گفت: طی چند 
سال گذشــته به ویژه در دو سال اخیر به 
دلیل تشدید شرایط تحریمی، فروش نفت 
ایران در ابهام بوده و آمار دقیق و عمومی 
از میزان درآمد های نفتی در دست نیست. 
تنها چیزی که می توان به آن استناد کرد، 
آمار های اعلامی از ســوی بانک مرکزی 
درباره درآمد های صادراتی ایران اســت؛ 
بنابراین آمار دقیق و شــفافی در این باره 
وجود نــدارد که بتوانیم ضمن بررســی، 
اظهار نظر کارشناسی درباره تاثیرگذاری 

آن بر اقتصاد صحبت کنیم.
وی ادامه داد: با فرض قبول کردن ادعای 
عنوان شــده مبنی بر رشد ۲۰۰ میلیون 
دلاری درآمد های ارزی ایران در فروردین 
سال جاری، اگر بخواهیم درباره تاثیر این 
اتفاق صحبت کنیم، باید منتظر وضعیت 
اقتصاد در ماه های آینده بمانیم. هر چقدر 
که درآمد های ارزی کشــور بیشتر شود، 
میزان اعتبار پول ملی نیز رشــد خواهد 

یافت.
غیبی پور تصریح کرد: در چند سال اخیر به 

دلیل کاهش ذخایر ارزی، ارزش پول ملی 
نیز کاهش یافت و با اجرای سیاست های 
نادرست در کنار آن، شاهد رشد نقدینگی 
و تورم بودیم. حــال که تراز مثبت ۲۰۰ 
ارزی  دارایی های  میلیون دلاری خریــد 
نسبت به فروش آن رخ داده، باید منتظر 
باشیم تا در ماه های آینده اثر آن را بر روی 
تورم و عناصر تولیــد ببینیم. ارزش پول 
ملی در ادامه و کنترل نقدینگی در کشور، 
از دیگر پیامدهایی ست که انتظار داریم تا 
در اقتصاد رخ دهد. اگر این افزایش درآمد 
ارزی و کاهش نقدینگی ادامه دار باشــد، 
می توانیم بگوییم آمار اعلام شــده صحت 

داشته و اقتصاد احوال خوبی دارد.
ایــن کارشــناس اقتصــادی در ادامــه 
صحبت هــای خود، یکی از دلایل افزایش 
نقدینگی را خرج نا بــه جای درآمد های 
ارزی دانســت و در این بــاره توضیح داد: 
همان طور که پیش تر گفته شــد، اگر در 
ماه های آینده به ویژه در خردادماه، ارزش 
پول ملی حفظ نشــده و همچنان ارز بر 
مدار صعود نجومی باشد، باید به روند روبه 
بهبودی که دولت به آن اظهار داشته شک 
کرد. مهم ترین بحث اقتصادی در ایران آن 
است که هر زمان فروش نفت افزایش پیدا 
کند، درآمد ها و ذخایر ارزی کشــور نیز 

رشد می یابند.
به گفته وی، پایه های اســتراتژیک بر این 

مبنا بود کــه این درآمد هــا در صندوق 
توسعه ملی قرار گرفته و پشتوانه ای برای 

اقتصاد کشور محسوب شوند.
غیبی پــور تصریــح کــرد: بنــا بــود تا 
عمــران،  بــرای  ارزی  درآمد هــای  از 
زیرساختی  توسعه های  بر  سرمایه گذاری 
و سایر موارد اینچنینی استفاده شود. اما 
عملکرد ها تا به امروز، نشــان داده نه تنها 
این روند حاکــم نبوده، بلکــه از ذخایر 
صندوق توسعه ملی برای موارد مصرفی، 
واردات کالا هــا و تامیــن نیاز هــای بازار 
اســتفاده شده اســت. این رویکرد باعث 
شده تا ضمن شــکل گیری تورم، با رشد 
نقدینگی و کمبود سرمایه برای پروژه های 
توسعه ای روبه رو شویم. اگر دولت توانسته 
میزان بیشتری نفت بفروشد و قصد دارد 
تا با درآمد های آن، تــورم و نقدینگی را 
کاهش دهد، باید برنامه ریزی صحیحی در 

این باره به کار گیرد.
 به نظر می رســد خبر هــای مختلفی که 
طی چند ماه اخیر مبنی بر رشــد چاپ 
پول، نقدینگی و موج های تورمی در بازار 
اعلام شــده، دولت را به صرافت انداخته 
تــا حداقل خبری مثبت در این آشــفته 
بازار اقتصادی منتشــر کند. کاهش یک 
درصــدی میزان نقدینگــی در فروردین 
ماه ســال جاری اگر صحت داشته باشد، 
 نباید پایه و اســاس خوشبینی ها نسبت 

به آینده قرار گیرد.
اگر دولــت برنامه ای جدید در راســتای 
سامان دهی وضع موجود دارد، باید به نحو 
احســن آن را به کار گرفته و نتایج آن به 
طور مشــهود در بازار و برای مردم قابل 
مشاهده باشد. وضعیت تورمی، روند رو به 
رشد گرانی در تمامی بازار های اقتصادی 
و همچنین افول لحظــه ای و خجالت بار 
ارزش پول ملی، باید با این تغییرات یک 
درصدی، متوقف شــود. اگــر تلاش های 
دولت در نهایت به این نتایج منتج نشود، 
اخبار و اعداد و ارقام اعلامی، هیچ ارزشی 

برای اقتصاد در پی نخواهند داشت.

چند ســالی است ســرویس ادارات دولتی منحل 
و بــه ازای آن مبلغی به فیــش حقوقی کارکنان 
اضافه شده اســت، اما این روزها که با حجم زیاد 
ترافیک و آلودگی هوا مواجه هســتیم، ســازمان 
راه اندازی مجدد  حفاظت محیط زیســت درصدد 
این سرویس های حمل ونقلی برآمده؛ این در حالی 
است که اجرای این طرح در قانون هوای پاك هم 

پیش بینی شده است. 
وقتی سال ها قبل دولت وقت، سرویس کارکنان را 
منحل و برای جبران آن مبلغی را به فیش حقوقی 
کارمندان اضافه کــرد. این روزها موضوع آلودگی 
هوا و تاثیر راه اندازی مجدد ســرویس های ادارات 
در کاهش آلودگی هوا و کم شــدن بار ترافیکی و 
به دنبال آن کاهش مصرف ســوخت، چالش هایی 
هســتند که راه اندازی این سرویس ها را بار دیگر 

مورد توجه قرار داده است.
رئیس مرکــز ملی هــوا و تغییر اقلیم ســازمان 
حفاظت محیط زیســت دراین باره گفت: یکی از 
موضوعاتی کــه در قانون هوای پــاك هم به آن 
اشاره شــده، راه اندازی ســرویس کارکنان دولت 
است که در تلاشــیم تا دوباره برقرار شود؛ چون 
تاثیر زیادی در کاهش آلودگی هوا، بار ترافیکی و 

مصرف سوخت خواهد داشت.
داریوش گل علیزاده با اشــاره به اینکه ســرویس 

کارکنــان دولــت در روزهای پایانــی دولت نهم 
منحل شــده بود، افزود: در مــاده 7 قانون هوای 
پاك، مجاز بــودن راه اندازی ســرویس کارکنان 
دولت توسط دستگاه های اجرایی آمده است؛ ولی 
ما به دنبال الزامی کردن آن هســتیم، در واقع در 
قانون هوای پاك گفته شــده اســت دستگاه های 
اجرایی می توانند ســرویس کارکنان را راه اندازی 
کنند، اما مساله این است که دستگاه های مربوطه 
رغبتــی برای اجرای آن نشــان نمی دهند. بر این 
اساس در تلاشــیم آن را به الزامی برای دستگاه 

اجرایی تبدیل کنیم.
وی اظهار کرد: اگر سرویس کارکنان دولت به ویژه 
در کلانشهرها راه اندازی شــود، قطعا حجم تردد 
خودروهای شــخصی ابتدای صبح و عصر کاهش 
خواهد یافت و این یعنی شــاهد کم شدن حجم 
ترافیک و آلودگی هوا در کلانشهرها خواهیم بود. 
گل علیزاده تاکید کرد: البته نباید انتظار داشــته 
باشــیم این طرح مثلا در یک سال آینده اجرایی 
شــود، چون به طور کلــی در حمل ونقل عمومی 
کمبود داریم. در واقع اتوبوس، مینی بوس و حتی 
ون موردنیــاز برای راه اندازی ســرویس کارکنان 
ادارات نداریم؛ بنابراین می توان اقدامات لازم برای 
تقویت زیرســاخت ها را انجــام داد تا طی ۲ تا ۳ 
ســال آینده با استفاده از ظرفیت بخش خصوصی 

اجرایی شود.
وی ادامــه داد: بخش خصوصــی می تواند در این 
زمینه بسیار نقش آفرین باشــد، در واقع می توان 
این طور عمل کرد که مثلا اگر ۲هزار اتوبوس و ون 
برای سرویس کارکنان نیاز است، بخش خصوصی 
ورود کند و کار جابه جایی صبح و عصر کارکنان را 
انجام دهد و در این فاصله هم می تواند به ناوگان 
حمل ونقل عمومی بپیوندد و مسافران را در سطح 

شهر جابه جا کند.
وی درباره اینکه آیا می تــوان اجرای این طرح را 
در راســتای قانونی هوای پاك الزامی کرد، گفت: 
مســاله این اســت هزینه حمل ونقل، وارد فیش 
حقوقی کارکنان دولت شــده است؛ حالا اگر قرار 
باشــد اجرایی شود برای دســتگاه ها بار مالی به 
همراه خواهد داشت و برای همین اجرای آن نیاز 
به فکر و کار کارشناســی زیادی دارد و اینکه یک 
دفعه بگوییم ســرویس ادارات مثلا از فردا اجرایی 

می شود، درست نیست و اصلا امکان پذیر نخواهد 
بود، امــا راه انــدازی آن جزو برنامه هــای اصلی 

سازمان حفاظت محیط زیست است.
رئیس مرکــز ملی هــوا و تغییر اقلیم ســازمان 
حفاظت محیط زیســت اظهار کــرد: بارها اجرای 
این طــرح را به دســتگاه های مرتبط پیشــنهاد 
دادیــم و در کارگروه هــای مختلــف نیز مطرح 
کردیم، اما هنوز تصویب نشده است. به دنبال آن 
 هســتیم حتما این طرح را عملیاتی کنیم، چون 

موضوع مهمی است.
گل علیــزاده تاکید کــرد: در این شــرایط همه 
کارمندان مجبورند با خودرو شــخصی رفت وآمد 
کنند که این اجبار باعث شــده اســت حدود 7۰ 
تا 8۰درصد ســواری ها تک سرنشــین شوند؛ در 
واقع چاره ای هم ندارند، چون حمل ونقل عمومی 
کشــش و فراگیری لازم را نــدارد و همه نقاط را 

پوشش نمی دهد.

صنعت خــودرو در ایران، با وجود پتانســیل ها و 
فرصت های فراوان، با چالش ها و مشکلات متعددی 
روبرو بوده کــه منجر به ناکامی در رســیدن به 
اهداف بلندمدت و توسعه پایدار شده است.ناکامی 
صنعت خودرو در ایران ترکیبی از عوامل داخلی و 
خارجی است. برای رفع این مشکلات و دستیابی 
به توســعه پایدار در این صنعت، نیاز به اصلاحات 
اساسی در زمینه مدیریت، بهبود کیفیت تولیدات، 
افزایش سرمایه گذاری در تحقیق و توسعه و ایجاد 
محیطی رقابتی و شفاف است. همچنین، برداشتن 
تحریم های بین المللی و ایجاد تعاملات سازنده با 
شرکت های خودروسازی جهانی، می تواند به بهبود 

وضعیت این صنعت کمک کند.
تحریم های اقتصادی بین المللی به ویژه تحریم های 

ایــالات متحده، تاثیرات مخربی بر صنعت خودرو 
ایران داشته است. این تحریم ها منجر به محدودیت 
در دسترســی به فناوری های پیشــرفته، قطعات 
یدکی و مواد اولیه موردنیاز برای تولید خودروهای 
با کیفیت شــده اند. همچنیــن، تحریم ها مانع از 
همکاری هــای بین المللی و ســرمایه گذاری های 
خارجی در صنعت خودرو ایران شــده اند.مدیریت 
ناکارآمد و وجود ساختارهای بوروکراتیک پیچیده 
در شرکت های خودروســازی دولتی و خصوصی 
ایــران، منجــر به کاهــش بهــره وری و افزایش 
هزینه های تولید شده است. نبود مدیریت حرفه ای 
و کارآمد، برنامه ریزی های نادرست و عدم شفافیت 
در تصمیم گیری ها ازجمله مشــکلات اساسی در 

این حوزه هستند.

احمــد علیرضابیگی، نماینده تبریز گفت: در بحث افزایــش جریمه تخلفات رانندگی باید 
رعایت حال مردم و وضعیت معیشــتی آن ها را هم کرد. درســت اســت تنبیه یک راهکار 
برای جلوگیری از تخلف و حادثه اســت، اما باید موضوعات متناســب با هم و جامع دیده 
شــوند. نمی شود یک انگشت رشد زیادی داشته باشد و بقیه انگشت ها ثابت بمانند که اگر 

این اتفاق بیفتد باید روی به هزینه آورد و انگشــتی که زیادی رشد کرده را قطع کرد.
چندی پیش رییس پلیس راهور اعلام کرد که افزایش مبلغ جرایم رانندگی تصویب شــده 
اســت، اما همچنان در انتظار ابلاغ دولت اســت. از قرار معلوم جریمــه برخی از تخلفات 
رانندگی، رشــدی ۴۰۰ تا ۵۰۰ درصدی خواهد داشت و این موضوع باعث نگرانی در بین 
رانندگان شــده است و حال باید دید دولت ســیزدهم به این رقم های نجومی تن خواهد 

داد یا خیر؟
در همیــن خصوص، احمد علیرضابیگی، نماینده تبریز به اقتصاد۲۴ گفت: اول از همه باید 
بدانیم که برای موفقیت در کشــور، باید موضوعات مختلــف را پا به پای هم پیش ببریم. 
مثلًا گفته می شــود در تخلفات و حوادث رانندگی، ســه عامــل تعیین کننده وجود دارد؛ 

انسان، جاده و خودرو.
وی افــزود: جریمــه، تنها بر رفتار انســان تاثیر می گذارد و دو فاکتــور دیگر، یعنی جاده 
و خــودرو از ایــن ظرفیــت بهره نمی برند، پس نمی شــود بــرای جلوگیــری از تخلفات 
و حــوادث رانندگــی، تنها فکر و ذکر ها به ســمت جریمه برود، بلکه توســعه کیفیت در 
 جاده و خودرو هم بســیار ضروری اســت و برای همین می گویــم باید موضوعات مختلف

 پا به پای هم پیش بروند.

معاون اســبق پلیس راهنمایی و رانندگی تصریح کرد: برای بالا بردن سطح ایمنی خودرو 
و کاهش نقاط حوادث خیز باید اقدامات همه جانبه ای صورت بگیرد. از طرفی یادمان باشــد 
برای کم کردن تاثیر خطای انســانی برای جلوگیری از تخلف و حادثه رانندگی، همه چیز 
به جریمه ختم نمی شــود. از این رو، طراحی های نرم افزاری باید انجام شــود که چالش در 

این بخش را به حداقل برساند.
علیرضابیگــی اظهار داشــت: ما باید بر روی کار های فرهنگی و آموزشــی و اســتفاده از 
شبیه ســاز ها بیش از پیش متمرکز شــویم. از ســوی دیگر، باید به ضمانت هایی مثل ثبت 
تخلفات بر روی گواهی نامه و برخورد های ناشــی از آن توجه ویژه شــود. همچنین باید در 
بحث توسعه مشاهده پلیس، کار جدی صورت بگیرد، یعنی پلیس حضور حداکثری داشته 

باشــد که تخلفات را به درستی مشاهده، منظور و برخورد لازم را انجام دهد.
نماینده تبریز یادآور شــد: تصویب افزایش جریمه تخلفات رانندگی، باید از مسیر مجلس 
بگــذرد و در قانون برنامه و بودجه هم منظور می شــود. همچنین در ادامه باید مشــخص 
شــود که درآمد حاصل از این رویکرد، به چه نحوی برای دستگاه های مختلف، سهم بندی 

می شود.
وی در پایان خاطرنشــان کرد: در بحث افزایش جریمه تخلفات رانندگی باید رعایت حال 
مردم و وضعیت معیشــتی آن ها را هم کرد. درست است تنبیه یک راهکار برای جلوگیری 
از تخلف و حادثه اســت، اما باید موضوعات متناســب با هم و جامع دیده شوند. نمی شود 
یک انگشــت رشد زیادی داشته باشد و بقیه انگشت ها ثابت بمانند که اگر این اتفاق بیفتد 

باید روی به هزینه آورد و انگشــتی که زیادی رشد کرده را قطع کرد.
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علت  ناکامی صنعت خودرو در ایران

در افزایش جریمه تخلفات رانندگی باید رعایت حال معیشت مردم را هم کرد

بررسی نقش سرویس های ادارات در کاهش آلودگی هوا و کم شدن بار ترافیکی

آیا راه  اندازی سرویس ادارات دولتی به زودی اجباری می شود؟

 اقتصاد ایران منتظر نتایج ادعای دولت  اقتصاد ایران منتظر نتایج ادعای دولت 
درباره کاهش یک درصدی نقدینگیدرباره کاهش یک درصدی نقدینگی

 چرا از تورم چرا از تورم
 کاسته نمی شود؟! کاسته نمی شود؟!

دو شنبه 31  اردیبهشت 1403   سال بیست و یکم  شماره : 4961

بسیج دانش آموزی مکانی برای پرورش نیروی تراز انقلاب است

فرمانده ســپاه حضرت قمربنی هاشــم)ع( گفت: بســیج دانش آموزی پایه و اساس همه اقشار و 
محلی برای پرورش نیروی تراز انقلاب است.ســردار علی محمد اکبری  در جلســه قرارگاه بسیج 
دانش آموزی چهارمحال و بختیاری با تأکید بر فعالیت همه قرارگاه های فرعی ذیل سازمان بسیج 
دانش آموزی اســتان، به اهمیت بسیج دانش آموزی اشاره کرد و اظهار داشت: بسیج دانش آموزی 
به عنوان پایه و اســاس هم اقشار است.وی افزود: حدود ۴۰ هزار شهید فرهنگی و دانش آموز که 
بیش از  ۳۶ هزار شــهید دانش آموز هستند، نشان گر نقش مهم این قشر در عرصه های مختلف 
جامعه اســت. معرفی شــهید ظفر خالدی از استان چهارمحال و بختیاری بعنوان شهید شاخص 
کشــور یک افتخار بزرگ برای اســتان اســت و باید در این راســتا به منظور آشنایی عمومی با 
این شهید و الگوســازی برای همگان تلاش شود.فرمانده سپاه حضرت قمر بنی هاشم)ع( استان 
چهارمحال و بختیاری شهدای شاخص را الگوی جامعه دانست و افزود: شهید شاخص به عنوان 
الگو معرفی می شــود، لذا باید زوایای مختلف زندگی و ســیره این شهدا را در یادواره های شهدا 
بعنوان جهاد تبیین بیان کنیم.وی با تأکید بر اجرای یک برنامه ویژه شــهید شــاخص در همه 
مدارس، به منظور آشــنایی دانش آموزان با الگوی زندگی شــهدا گفت: برای پرورش نیروی تراز 

انقلاب، نیروی مؤمن و متدین باید از بسیج دانش آموزی شروع کنیم.
سرهنگ کرم نظری، مسئول سازمان بسیج دانش آموزی سپاه حضرت قمر بنی هاشم)ع( استان 
چهارمحال و بختیاری به ارائه گزارشــی از برنامه های این ســازمان پرداخت و با اشاره به معرفی 
شــهید ظفر خالدی از اســتان چهارمحال و بختیاری به عنوان شــهید شاخص کشوری، گفت: 
یادواره شهدای شهدای دانش آموزی به صورت شهرستانی قبل از یادواره شهید شاخص در همه 
شهرستان ها برگزار می شود.نظری افزود: اکران فیلم آندو، زنگ ایثار و مقاومت به نام زنگ ظفر 
در مدارس اســتان، اجرای طرح های سه گانه شــهید عزیزاللهی در مدارس ابتدایی، طرح شهید 
بهنام محمدی در مدارس متوسطه اول و طرح شهید فهمیده در مدارس متوسطه دوم، برگزاری 
دوره های طرح ولایت، اردوهای راهیان پیشرفت و طرح تشکیل محله اسلامی با رویکرد تحکیم 
پیوند بین دانش آموزان و مســاجد در دستور کار سازمان بسیج دانش آموزی استان است.وی از 
فعالیت هیئت های اندیشه ورز در حوزه های مقاومت بسیج دانش آموزی استان خبرداد و گفت: 
در قرارگاه جهادی علم و فناوری، ۱۹ طرح از سوی هیئت های اندیشه ورز دانش آموزی تهیه شده 

که بسیار ارزشمند می باشند.
مسئول سازمان بسیج دانش آموزی استان چهارمحال و بختیاری، افزود: برگزاری لیگ علمی پایا 
برای تقویت بنیه علمی دانش آموزان، فعالیت قرارگاه جهاد تبیین، اجرای طرح شــهید عجمیان 
و پویش یار مهربان به همراه پویش ســبز علوی به منظور کاشــت درخت به یاد شــهدا از دیگر 

فعالیت های بسیج دانش آموزی در سطح استان است.



خبرخبر

مدیرکل پیشــین امور خزر و آســیای میانه وزارت 
نفــت گفت: به همین دلیل چیــن در نظر ندارد با 
ســرمایه گذاری جدی در نفت و گاز ایران خود را با 
شرکای اروپایی و عربستانی درگیر کند و ترجیحش 
این است که نفت ایران را ارزان بخرد و با کالاهایی 

مثل اتوبوس و یا ساخت فرودگاه تهاتر کند.
محمود خاقانی  درباره چشــم انداز برنامه هایی که 
چین در حوزه صنعــت نفت عراق دنبال می کند و 
تاثیر آن بر ایران اظهار داشت: در مدت کوتاه حجم 
سرمایه گذاری چین در عراق حدود ۳ میلیارد دلار 
بوده و این ســرمایه گذاری رو به افزایش اســت و 
بخصوص اینکه چینی ها در منطقه اقلیم کردستان 

عراق بشدت فعال شده اند.

وی افزود: اخیرا نخســت وزیر امریکا با شرکت های 
امریکایــی هم ملاقات داشــت و عنــوان کرد که 
مجوزهــای جدیدی برای اکتشــاف، اســتخراج و 
بهره برداری از میادین مخالف در عراق بویژه منابع 
گازی دارد، زیــرا عراق بشــدت بدنبال پیدا کردن 
حجــم زیاد گاز برای مصارف داخلی اســت. اما در 
مناقصه های عراق اکثرا شــرکت های چینی برنده 
شــدند ضمن اینکه امریکایی ها نیز تمایل چندانی 

برای سرمایه گذاری در این کشور نداشته اند.
این کارشــناس حوزه انرژی گفت: معمولا چینی ها 
در خاورمیانه با شــرکای اروپایی مثل توتال، شل و 
بی پی فعالند، بنابراین به نظر می رســد چین هدف 
اصلی خود را برای توســعه نفت و گاز در عراق قرار 
داده و در ایران در مقام مقایسه با عراق سعی دارد 
کــه معاملات تهاتری را افزایش دهد، یعنی در نظر 
دارد در ایــران در همین ســطح فعلی تولید حفظ 

شود و نفت هم که به چین صادر می شود.
وی ادامــه داد: مثلا اکنون چین قرارداد ۳ میلیارد 
دلاری بــا ایران منعقد کرده که فــاز دوم فرودگاه 
امام را توسعه دهد جالب اینکه فعالیت شرکتی که 
این قــراراد را منعقد کرده بیشــتر خرید و فروش 
نفت اســت نه خرید ســاختمان و فرودگاه سازی. 
شهرداری تهران هم قرارداد ۳ میلیارد یورویی برای 
خریــد اتوبوس و حمل و نقل داخل شــهری برقی 
منعقد کرده و شــرکتی که این قــرارداد را منعقد 
کرده بیشتر در کار ساخت و ساز و ساختمان است. 
زیرا این شرکت هایی که در چین در زمینه ساخت 

و ســاز فعالند اخیرا با بحران دســت به گریبانند و 
بزرگترین شــرکت ها هم حتی ورشکست شده اند، 
چون با این تصــور که جمعیت چین رو به افزایش 
اســت ســرمایه گذاری های بزرگی کرده حال آنکه 
جمعیت این کشور رو به کاهش است، نتیجه اینکه 

به حوزه نفت دیگر کشورها ورود کرده اند.  
خاقانی تاکید کرد: نگاهی به خاورمیانه و پروژ ه های 
منطقه نشان می دهد که امریکا علاقه ای به رقابت با 
چین ندارد و  درواقع یک تفاهم سری بین امریکا و 
چین صورت گرفته که قیمت نفت خام در هر بشکه 
از 8۰ دلار بالاتر نرود و امریکا توانسته بنحوی چین 
را متقاعد کند که دلار امریکا به طور مســتقیم به 
ذخایر نفت و گاز امریکا وصل شــده و در واقع نفت 
و گاز به صورت پشتوانه ای برای دلار درآمده است. 
به طوری که دلار در برابر ین ژاپن تقویت شده و از 
سوی دیگر یوان چین هم با تولید و پالایش ۱۴ تا 
۱۵ میلیون بشــکه نفت خام تقویت شده است، در 
نتیجه چین و امریکا موفق شده اند به طور مشترك 

بازار نفت را مدیریت کنند.
وی در ادامه بیان داشت: از سوی دیگر شاهدیم که 
وقتی روبل روســیه بعد از جنگ اوکراین به دلیل 
تحریم ســقوط کرد پوتین ابتکار بخرج داد و روبل 
را بــه گاز وصل و اعلام کرد که از این پس پول گاز 
باید به روبل پرداخت شــود، در نتیجه روبل سقوط 
نکرد و به حالت پایدار رسید. بازتاب این اتفاقات در 
بازار نفت و ارز اینکه سرمایه گذاری و روابط تجاری 
چین با ایران تنها در چارچوب همکاری های نظامی 

و تکنولوژی مخابراتی محدود است و سرمایه گذاری 
جــدی نفت و گاز در ایران ندارد، در واقع بیشــتر 
تمرکز نفتی خود را روی عراقی گذاشــته که امکان 
تبــادل ارز را دارد و می تواند بــه به نتایج مطلوبی 
برسد. البته با طرف ایرانی هم قراردادهایی دارد اما 

تاکنون به اجرا نرسانده است.
این کارشــناس حوزه انرژی درباره امکان جایگزین 
شــدن نفت عراق با ایــران در بــازار چین گفت: 
واقعیتــی که بایــد مدنظر قرار گیــرد اینکه هنوز 
دنیــا به نفــت و گاز نیاز دارد و هنــوز انرژی های 
جایگزیــن نتوانســته اند جای انرژی های فســیلی 
را بگیرنــد به همین دلیل ســرمایه گذاری در نفت 
و گاز مقــرون به صرفه اســت، در ایــران تحریم و 
نبود نظام بانکی که با جهان در ارتباط باشــد جزء 
مسائل جدی است که جلوی هر نوع سرمایه گذاری 
را می گیرد، ســرمایه گذار معمولا جایی می رود که 
ســرمایه دچار خطر نشــود و اطمینان بخش باشد، 
در عراق بخش های مختلفی از جمله شــرکت های 
خصوصی واقعی در حال رشــد هستند اما در ایران 
اینگونه نیســت و نفت هم در دســت عده خاصی 
قــرار دارد و این موضــوع را قانون بودجه ۱۴۰۳ و 
برنامه هفتم هم نشــان می دهد. بــه همین دلیل 
چین در نظر ندارد با سرمایه گذاری جدی در نفت 
و گاز ایران خود را با شــرکای اروپایی و عربستانی 
درگیر کند و ترجیحش این اســت که نفت ایران را 
 ارزان بخرد و با کالاهایی مثل اتوبوس و یا ســاخت 

فرودگاه تهاتر کند.

بالگرد  از وقوع ســانحه برای  اخبار تاییدنشده 
حامــل کاروان رئیس جمهــور در آذربایجــان 

شرقی خبر می دهند.
، برخی اخبــار حاکی از آن اســت که بالگرد 
حامــل آیــت الله رئیســی، رئیس جمهــور، در 

آذربایجان شرقی دچار سانحه شده است. 
با این حال برخی از همراهان رئیس جمهور در 
این بالگرد توانســته اند تماســی با مرکز برقرار 
کننــد و از این رو امیدواری بــرای پایان این 
حادثه بدون تلفات جانی افزایش یافته است. 

در این کاروان، ســه هلیکوپتر حضور داشته اند 
که دو هلیکوپتر که برخی وزرا و مســئولان در 
آن حضور داشــته اند سالم به مقصد رسیده اند. 
شنیده شده است آیت الله آل هاشم امام جمعه 
تبریــز و آقــای امیرعبداللهیــان وزیر خارجه 
نیــز در هلیکوپتر حامــل رئیس جمهور حضور 

تسنیم داشته اند./ 
تکمیلی۱: خبرهای اولیه حاکی از سانحه فرود 
ســخت بــرای هلیکوپتر حامــل رئیس جمهور 

است.
نیروهای امدادی هلال احمر و نیروهای کمکی 
نظامــی و انتظامــی از همان ابتــدای گزارش 

ســانحه برای بالگــرد رئیس جمهــور، عملیات 
گســترده ای به منظور یافتن ایــن بالگرد آغاز 
کرده انــد. افراد محلی می گویند به دلیل فضای 
مه آلود منطقه، هنوز وضعیت بالگرد مشــخص 
آیت الله  شــرقی،  آذربایجان  اســتاندار  نیست. 
آل هاشم و امیرعبداللهیان نیز در بالگرد حامل 
رئیس جمهــور  حضور داشــته اند. بــا توجه به 
تمــاس تلفنی یکی از همراهــان رئیس جمهور 
با مرکــز که پس از ســانحه صــورت گرفته، 
امیدهای فراوانی برای پایان بدون تلفات جانی 

این واقعه وجود دارد.
تکمیلی۲:  معاون عمرانی استانداری آذربایجان 
شــرقی درباره خبر ســقوط بالگردی که گفته 
می شــود رئیس دولــت هم در آن بوده اســت 
بیان کرد: »من هنوز به محل حادثه نرســیده ام 
و از جزئیات حادثه اطلاعــی ندارم.« ذاکری با 
بیان اینکه محل حادثه نزدیکی ورزقان اســت 
ادامه داد: »ســه بالگرد بوده کــه دوتای آن به 
سلامت به زمین نشســته و یکی از آنها سقوط 
کرده است.« او با تاکید بر اینکه هنوز در مسیر 
رسیدن به محل حادثه است گفت: »با توجه به 
اینکه هنوز به محل حادثه نرســیده ام، از تعداد 

و مشــخصات مصدومان احتمالی و علت و ابعاد 
دقیق حادثه اطلاعی ندارم.«/ شرق

تکمیلی۳: شــرایط ســخت آب و هوایی تلاش 
امدادرسانی به محل سانحه بالگرد رئیسی را با 

سختی روبه رو کرده است./ ایرنا
آل هاشــم  آیت الله  رئیس جمهور،  تکمیلــی۴: 
امام جمعه تبریز، حســین امیرعبداللهیان وزیر 
امور خارجه، مالک رحمتی استاندار آذربایجان 
شــرقی و چند تن دیگــر از همراهان از جمله 

بوده اند./ صداوسیما بالگرد  این  سرنشینان 
تکمیلــی۵: امدادگران به محل حادثه ســقوط 

رسیدند. رئیسی  بالگرد 
تکمیلــی7: دســتیار معاونــت زنان ریاســت 

جمهوری: برای حال رئیس جمهور دعا کنید
تکمیلی8: کیهان خبر خود درباره سلامتی رئیس 

جمهور ایران منتشر کرده بود حذف کرد.
تکمیلی۹: بالگرد حامــل رئیس جمهور متعلق 

به هلال احمر است.

۳ w w w . n e w s r a h e m a r d o m . i r

بالگرد حامل ابراهیم رئیسی سقوط کرد؟

کانال های دیپلماتیك فعال

ایران و آمریکا مذاکرات غیرمستقیم در عمان را از سر گرفتند

در یک تحول دیپلماتیک قابل توجه، جمهوری اسلامی ایران و ایالات متحده آمریکا مذاکرات 
غیرمستقیم خود را در مسقط، عمان از سر گرفتند. این خبر را که نخستین بار توسط نشریه 
اکسیوس منتشر شد، روز شنبه ۲۹ اردیبهشت، نمایندگی ایران در سازمان ملل متحد تایید 

کرد.ایران و آمریکا مذاکرات غیرمستقیم در عمان را از سر گرفتند
گــروه بین الملل: در یک تحــول دیپلماتیک قابل توجه، جمهوری اســلامی ایران و ایالات 
متحده آمریکا مذاکرات غیرمســتقیم خود را در مسقط، عمان از سر گرفتند. این خبر را که 
نخستین بار توسط نشریه اکســیوس منتشر شد، روز شنبه ۲۹ اردیبهشت، نمایندگی ایران 

در سازمان ملل متحد تایید کرد.
، به گفته منابع آگاه، مقامات ارشــد دولت جو بایدن، از جمله برت مک گِرك، مشــاور ارشد 
رئیس جمهور در امــور خاورمیانه و ابرام پیلی، معاون نماینده ویژه آمریکا در امور ایران، در 

این دور از مذاکرات که طی هفته گذشته انجام شد، حضور داشتند.
مقامات ایرانی هنوز هویت نماینده خود در این مذاکرات را به طور رسمی اعلام نکرده اند.

گفته می شــود این دور از مذاکرات که »یک روند در حال انجام« اســت، بر دو محور اصلی 
متمرکز بوده است:

کاهــش تنش در منطقه: مقامات دو طرف در مورد راه های جلوگیری از تشــدید درگیری ها 
در منطقــه، به ویژه با توجه به حملات اخیر اســرائیل و اقدامات تلافی جویانه ایران، بحث و 

تبادل نظر کرده اند.
برنامه هسته ای ایران: مقامات آمریکایی نگرانی های خود را نسبت به پیشرفت برنامه هسته ای 

ایران ابراز داشته اند و طرفین در مورد راه های حل این موضوع گفتگو کرده اند.
مذاکرات غیرمستقیم ایران و آمریکا در عمان، اولین گام های محتاطانه برای ازسرگیری گفتگو 
پس از ماه ها بن بســت به شمار می رود.هنوز مشخص نیست که این مذاکرات چه نتایجی به 
دنبال خواهد داشــت، اما تمایل هر دو طرف به گفتگو، می تواند نشانه ای امیدوارکننده برای 

حل اختلافات دیرینه و کاهش تنش ها در منطقه باشد.

پشت پرده میلیاردها دلار قرارداد شرکت فالکن در ایران چیست؟

جای ســوال دارد که چگونه یک شــرکت بدون ارائه تضامین بانکی و هیچ گونه زیرساخت داخلی، در 
مناقصات بزرگ و مهم جمهوری اســلامی ایران حضور یافته و با جوســازی، ایجاد تشنج و روش های 

غیررقابتی سعی بر پیروزی دارد.
اگر از اهالی صنعت نفت و پتروشیمی باشید، قطعا این اسم به گوش شما غریبه نیست؛ فالکون، شرکتی 

مرموز که تا امروز به پشت پرده آن پرداخته نشده است.
شاید جالب باشد اگر بدانید شرکتی ثبت شده در منطقه آزاد فجیره امارات، با یک مدیرعامل ژاپنی در 

تمامی مناقصات تجهیزات حساس و استراتژیک صنعت نفت کشور حضور دارد.
تطمیع و تهدید مدیران و رقبا، مهندســی مناقصات، دستکاری اسناد فنی و … گوشه ای از اقدامات 

این شرکت است که اسناد آن در اختیار نفت ما قرار گرفته است.
جای سوال دارد که چگونه یک شرکت بدون ارائه سوزاندن و لو دادن مسیرهای دور زدن تحریم های 
ظالمانه کشــور و ترساندن شــرکت های خارجی از کار کردن غیر مستقیم با جمهوری اسلامی ایران 

بخشی دیگر از اقدامات این شرکت علیه منافع ملی می باشد.
تضامین بانکی و هیچ گونه زیرساخت داخلی، در مناقصات بزرگ و مهم جمهوری اسلامی ایران حضور 

یافته و با جوسازی، ایجاد تشنج و روش های غیررقابتی سعی بر پیروزی دارد.
مطابق اســنادی که در اختیار ما قرار دارد و به نهادهای ذیصلاح ارائه خواهد شد، این شرکت با توسل 
به ابزار غیرقانونی و اعمال فشار به کارفرما، مناقصه گذار و رقبا پس از مشخص شدن برندگان مناقصات 
کار را از دست آنان خارج کرده و غصب می نماید، سپس با افزودن میلیون ها دلار تعدیل بی اساس به 
قراردادها، تمامی مبالغ را به صورت ارزی در خارج از کشــور دریافت نموده و این مبالغ هنگفت که از 
خزانه ملت شریف ایران خارج شده در ایتالیا، اسپانیا و ... صرف سرمایه گذاری های مشترك با برخی 

سرمایه داران اجنبی می شود.
ســوزاندن و لو دادن مســیرهای دور زدن تحریم های ظالمانه کشور و ترساندن شرکت های خارجی 
از کار کردن غیر مســتقیم با جمهوری اسلامی ایران بخشــی دیگر از اقدامات این شرکت علیه منافع 

ملی می باشد.
مدارك و مستندات بسیاری نزد نفت ما موجود است که در صورت لزوم منتشر خواهد شد.

افت حساب سرمایه ایران رکورد زد؛

طي ۹ ماه 20 میلیارد دلار از کشور خارج شده است

حســاب ســرمایه تغییرات خالص دارایی ها و بدهی های یک کشور را در طول یک سال پیگیری 
می کند که مانده  حســاب ســرمایه به اقتصاددانان می گوید که آیا یک کشــور واردکننده  خالص 

سرمایه است یا صادرکننده  خالص.
مطابق با جدیدترین آمارهاي اقتصادي، خالص حســاب ســرمایه کشــور در سه ماهه سوم سال 
گذشــته به عدد منفي ۲۰ میلیارد دلار کاهش یافت تا افت ۳۱ درصدي را تنها در مدت سه ماه 

براي اقتصاد ایران رقم بزند.
حساب سرمایه یک کشور در حقیقت بخشي از تراز پرداخت ها است که تمام معاملات انجام شده 
بین واحدهای تجاری در یک کشــور با واحدهای تجاری در مابقی جهان را ثبت می کند که این 
معاملات شــامل واردات و صادرات کالاها، خدمات، سرمایه می شوند .در مجموع حساب سرمایه، 

در سطح ملی، نشان دهنده  تراز پرداخت های یک کشور است.
حســاب ســرمایه تغییرات خالص دارایی ها و بدهی های یک کشور را در طول یک سال پیگیری 
می کند که مانده  حســاب ســرمایه به اقتصاددانان می گوید که آیا یک کشــور واردکننده  خالص 

سرمایه است یا صادرکننده  خالص.
تغییرات در تراز پرداخت ها می تواند سرنخ هایی درباره  سطح نسبی سلامت اقتصادی و ثبات آتی 
یک کشــور به ما ارائه دهد. حساب سرمایه نشان می دهد که آیا کشوری در حال واردات سرمایه 

است یا صادرات.
حســاب سرمایه مثبت نشان می دهد که سرمایه ای که به داخل کشور سرازیر می شود، نسبت به 
سرمایه  خروجی بیشــتر است و این ناشی از افزایش مالکیت خارجی بر دارایی های داخلی است. 
کشــوری که دارای حساب سرمایه منفي است، درحال صادرات سرمایه بوده و در حساب سرمایه  
خود، دارای کسری می باشد، و این بدان معناست که پول، در ازای افزایش مالکیت بر دارایی های 

خارجی، درحال خارج شدن از کشور است.
باتوجه به مفاهیم بالا مي توان گفت ایران ۲۰ میلیارد دلار فرار ســرمایه داشته که بیشترین رقم 

آن در سه ماهه سوم سال گذشته رقم خورده است.

برنامه نفتی اژدها در تهران و بغداد

یوان به عراق می رود، نفت ارزان ایران به چین!

آینــده دادگاه  در حالــی که طــی روزهــای 
تجدیدنظــر درباره توقیف ســاختمان متعلق به 
بازنشســتگی نفت برگزار می شود، در  صندوق 
وزارت نفــت گویی هیچ اتفاقــی نیفتاده و هیچ 
کــدام از مقامــات این وزارتخانــه اعم از وزیر 
نفــت، مدیرعامل شــرکت ملی نفــت و رییس 
بازنشســتگی نفت سکوت اختیار کرده  صندوق 

هستند. منفعل  و 
 در حالــی کــه طی روزهــای آینــده دادگاه 
تجدیدنظــر درباره توقیف ســاختمان متعلق به 
بازنشســتگی نفت برگزار می شود، در  صندوق 
وزارت نفــت گویی هیچ اتفاقــی نیفتاده و هیچ 
کــدام از مقامــات این وزارتخانــه اعم از وزیر 
نفــت، مدیرعامل شــرکت ملی نفــت و رییس 
بازنشســتگی نفت سکوت اختیار کرده  صندوق 

هستند. منفعل  و 
بــه گزارش بولتــن نیــوز، روز ۱8 آوریل برابر 
با ۳۰ فروردین امســال، یــک قاضی دادگاه در 
لنــدن حکم بــه توقیف یک ســاختمان متعلق 
به صندوق بازنشســتگی نفــت در ازای جریمه 
قرارداد کرســنت داد. براساس حکم این قاضی 
بریتانیایــی ایــن ســاختمان اداری که  ارزش 
آن نزدیک بــه یک میلیارد دلار برآورد شــده 
اســت و به لحــاظ موقعیــت اداری و تاریخی 
درمرکز لنــدن و یکی از مناطــق گران قیمت 
این شــهر واقع شده اســت، در ازای بخشی از 
جریمــه ۲۰۶ میلیارد دلاری ناشــی از قرارداد 
کرسنت به شــرکت دانا گاز که یکی از شرکت 
اســت،  پترولیوم  کرســنت  زیرمجموعه   هــای 

شود. واگذار 
ایرانــی های مقیم لندن مــی گویند با وجودی 
روز  اســت چند  قرار  تجدیدنظــر  دادگاه  کــه 
این  اما کرســنت عملا  تشــکیل شــود،  آینده 
ســاختمان را اشــغال کرده و حتــی تابلو خود 
را بر ســر در این ســاختمان نصب کرده است.
این در حالی اســت که غلامحسین بیات رییس 
توضیحی  هیچ  هنوز  نفت  بازنشســتگی  سازمان 
بــه افکار عمومــی و به خصوص بازنشســتگان 
نداده اســت که چــه اقدامی بــرای جلوگیری 

است. کرده  بازنشستگان  ازاموال 
ایــن ســاختمان ۵۰ ســاله کــه  در خیابــان 
و  بریتانیــا  پارلمــان  نزدیکــی  در  ویکتوریــا، 
قرار دارد،  تاریخی وســت مینســتر  کلیســای 
پیش از این جز دارایی های شــرکت ملی نفت 
با عنوان ســاختمان  بود. این ســاختمان کــه 
کالای نفت لندن و یا  NIOC HOUSE در 
لندن مشــهور است، به عنوان بدهی به صندوق 
بازنشســتگان  شــد.  واگذار  نفت  بازنشســتگی 
نفــت می گویند، اگرحتی بنا باشــد که جریمه 
از اهمال دولت های گذشته درباره  ای ناشــی 
ایران دریافت شــود، چرا  از  قرارداد کرســنت 
باید بازنشســتگان صنعت نفت که سالهای برای 
را  این خسارت  اند،  صنعت نفت زحمت کشیده 

شوند؟  متحمل 
قــرارداد کرســنت یکــی از جنجالــی تریــن 
قراردادهای صنعت نفت محســوب می شود که 
با وجــودی که بیش از دو دهــه از امضای آن 
بین  شــرکت ملی نفت ایران و شرکت اماراتی 
کرســنت پترولیــوم به امضا رســید و بعدها به 
دلیل آنکه مشــخص شد فســاد و رشوه مبنای 
این قرارداد بوده اســت، همچنان برای صنعت 

تراشد. می  هزینه  ایران  نفت 
 ۲۰۰۱ ۲۵ ســاله که در ســال  این قراردادی 
برای فروش گاز در شــارجه منعقد شــد،  ذیل 
طــرح توســعه میــدان نفتی و گازی ســلمان 
تعریف  شــده بود و قرار بــود روزانه گاز ترش 
۱۳ میلیــون متر مکعب  این میدان بــه میزان 
گاز به امارات صادر شــود و قیمت توافق شده 
۱8 دلار در هر هــزار متر مکعــب گاز، تعیین 
شــده بود. اما اجرای این پروژه در سال ۱۳8۴ 
اولا به دلیل ارزان فروشی و ثابت ماندن قیمت 
گاز صادراتی در هفت سال اول اجرای قرارداد 
از ســوی دیوان محاســبات ایران متوقف شد و 
بعدها پای مهدی هاشــمی رفســنجانی هم جز 
رشــوه گیرندگان این قرارداد وســط کشید که 
بــا حکم دادگاه او به تحمل ۲۵ ســال زندان و 
پرداخت ۱۰ میلیون دلار جریمه محکوم شــد.

از ســال ۱۳8۴ تاکنــون پرونده کرســنت باز 

اســت. اماراتی ها شاکی هســتند که ایران یک 
طرفــه این قرارداد را ملغی کــرده و باید ضرر 
و زیــان پرداخت کند.آنها از همــان زمانی که 
ایران تــرك قرارداد کرد، پرونده های متعددی 

را علیه شــرکت ملی نفت ایران بازکرده اند.
درســال ۱۳88  شــرکت کرســنت ازایران به 
دادگاه لاهــه شــکایت کرد. اما ایــران با ارائه 
مستندات گســترده رشوه در این پرونده موفق 
شــد تا ســال ۱۳۹۰ پرونده را معلق نگه دارد. 
افرادی  علیه  قضایی  پرونده هــای  همزمان هم 
که در امضای قرارداد کرســنت نقش داشــتند 
ازجمله بیژن زنگنه وقت نفت و مهدی هاشــمی 
به عنوان رشــوه گیرنده در این قرارداد باز شد.
شرکت اماراتی اما ساکت ننشست و به پیگیری 
۱۳۹۳ یکبار  های حقوقی خود ادامــه داد. در 
دیگــر هیئــت داوری دادگاه با اصرار شــرکت 
کرســنت پترولیــوم ایران را محکــوم به نقض 
عهــد کرد و ایران به جریمه ۳۲ میلیارد دلاری 
محکوم شــد. این حکم آنقدر ســنگین بود که 
حتی تقاضای شــرکت نفت هم برای ابطال رأی 
هم رد شــد.به دنبال این محکومیت، کرســنت 
پرونــده دیگــری را علیه ایران بــا عنوان ترك 
فعل بــاز کرد.آنطور که محمــد دهقان، معاون 
حقوقــی رئیس جمهــور در این رابطــه توضیح 
داده بــود، » در پرونده نخســت کــه مدیریت 
آن پرونــده در اختیــار دولت ســیزدهم نبود 
متأســفانه با پایان دولــت دوازدهم، رأی علیه 

ایران صادر و شــرکت ملی نفــت ایران محکوم 
شد.شــرکت ملــی نفت ایران در ســال ۱۳۹۳ 
توســط هیئــت داوری محکوم بــه نقض عهد 
)مســئولیت( شده و تقاضای شــرکت نفت هم 
۱۳۹۵ رد  ابطــال رأی داوری در ســال  برای 
از  اشتباهات  بنابراین دلیل یک سلســله  شــد. 
شــرکت ملی نفت ایران با دو پرونده کرســنت 
۱ و کرســنت ۲ برای تعیین و تقویم خســارت 
تشــکیل شــده که با پایان دولت دوازدهم رای 

تعیین خســارت کرسنت ۱ صادر شده است.«
در دوســال گذشــته ظاهرا تلاش های معاونت 
حقوقی ریاســت جمهوری هــم برای جلوگیری 
از اجرای حکــم دادگاه علیه ایران راه به جایی 
نبرده اســت. تا جایی که حدود یکماه پیش سِر 
»نایجل تیر«،  قاضی دادگاه عالی لندن دســتور 
نفت  ملی  بازنشســتگی شرکت  داد که صندوق 
ایران ملک ۵۰ ســاله خود را بــه بابت غرامت 

کرســنت به این شرکت تسلیم کند.
بــا وجودی که ایران به این حکم اعتراض کرده 
آینده  روز  تجدیدنظــر چنــد  دادگاه  و  اســت 
برگزار می شــود، اما شــرکت دانا گاز که یکی 
از شرکت های کرســنت پترولیوم است که این 
قرارداد گازی با این شــرکت بسته شده است، 
عملا این ســاختمان را اشــغال کرده و تابلوی 
خــود را بر ســردر این ســاختمان بــه عنوان 
۲.۶ میلیارد دلاری تصاحب  از جریمه  بخشــی 

است. کرده 

 سکوت عجیب بیات و خجسته مهر
 درباره مصادره ساختمان یک میلیارد دلاری ایران در لندن

 پرداخت خسارت کرسنت
 از جیب بازنشستگان صنعت نفت
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wصنعت و خودروصنعت و خودرو w w . n e w s r a h e m a r d o m . i r 4
نه ارزی برای واردات انبوه خودرو وجود دارد، نه اراده ای

 چندنرخی بودن ارز
 زمینه ساز رانت  زایی خودروهای وارداتی

وقتی خودرویی با قیمت دلار نیمایی وارد می شود، یارانه آن از جیب چه کسی 
پرداخت شده است تا شخص دیگری ماشین خارجی سوار شود؟

درحالی که نزدیک به یک ســال و نیم از آزادســازی واردات خودرو می گذرد، 
طبق آمارهای گمرك ۱۱هزار خودرو به کشور وارد شده که بخشی از این آمار 
مربوط به خودروهای تجاری اســت. هرچند فعالان بازار خودرو بر این باورند 
که خودروهای وارداتی به اندازه ای نبوده  که تغییری در چهره خیابان ها ایجاد 
کند و تغییراتی جدی را به وجود بیاورد، اما مســئولان دولتی می گویند تعداد 
قابل توجهی از محصولات خودروسازان خارجی وارد انبارهای گمرك شده است 
و نزدیک به ۵هزار خودرو مراحل شماره گذاری و تحویل به متقاضیان را پشت 

سر گذاشته اند.
بابک صدرایی، فعال و کارشناس صنعت خودرو با اشاره به سرعت کند واردات 
خودرو به کشــور به روزنامه »دنیای خودرو« گفــت: »دلیل روند کند واردات 
خودرو، کمبــود ارز و نبوده اراده واقعی در میان مســئولان دولتی برای ارائه 

راهکارهای متناسب با شرایط فعلی کشور است.«
وی افزود: »تحریم های بین المللی از یک ســو و از سوی  دیگر خودتحریمی ها 

فعالیت در این حوزه را برای فعالان واردات خودرو سخت کرده است.«
صدرایی با بیان این که اگر ارز به میزان کافی وجود داشته باشد، نه خودرو بلکه 
همه چیز را می توانیم وارد کنیم، ادامــه داد: »موضوع تامین ارز برای واردات 
خودرو چالشــی بزرگ محسوب می شود، اما مساله اصلی چندنرخی بودن ارز 

است.«
وی تصریح کرد: »وقتی خودرویی با قیمت دلار نیمایی وارد می شود، یارانه آن 
از جیب چه کســی پرداخت شده است تا شخص دیگری سوار خودرو خارجی 

شود؟«
واردات خودروهای مستعمل با کارکرد زیر پنج سال همچنان به عنوان یکی از 
راهکارهای کاهش هزینه واردات خودرو معرفی می شــود. به نظر شما واردات 
خودروهای دســت دوم چه میزان در کاهش تقاضای انباشــته در کشور موثر 

خواهد بود؟
صنعت خودرو در حوزه های مختلفی تاثیر دارد. این صنعت باید در حوزه های 
خرد و کلان بررســی شود. تصمیمات کلان بزرگ ترین تاثیر را بر این صنعت 
دارد. همه می دانیم واردات خودرو خواست مردم است؛ اما از آن جا که امید به 
واردات خودرو صفرکیلومتر با کیفیت از برندهای مشهور در بازار سرکوب شده، 
مردم به پله های پایین تر که همان واردات خودرو مستعمل است، امید بسته اند. 
مشکل ما این است که به جای یافتن راه حل برای افزایش کیفیت خودروهای 
داخلی، مردم را به جایی رسانده ایم که منتظر خودرو وارداتی مستعمل هستند 
که در دیگر کشورها منطقه اسقاطی محسوب می شود. نمونه دیگر اشتباه های 
عمیق در تصمیم گیری های اثرگــذار در صنعت خودرو، نحوه تامین نیازهای 
سیستم حمل ونقل عمومی است که به رغم توانمندی خودروسازان داخلی در 

تولید اتوبوس شهری، مسئولان به واردات اتوبوس رو آورده اند.
همان طور که اشــاره کردید، واردات برخی محصولات که در کشــور پتانسیل 
تولید آن وجود دارد یکی از گلایه های مطرح شده ازسوی کارشناسان و فعالان 
در این حوزه است. به نظر شما آیا دولت یا شهرداری برای واردات این محصولات 

شتابزده عمل کرده است؟
با توجه به این که این صنعت نیاز به سرمایه گذاری زیاد در حوزه های مختلف 
دارد و همچنین کسب دانش و توان فنی لازم برای توسعه این صنعت، به تنهایی 
از توان هر کشــوری خارج است، شرکت های خودروسازی بزرگ با همکاری و 
تبادل امکانات، دانش فنی، ســرمایه و تاسیس شرکت های مشترك، اقدام به 
طراحی، تولید و عرضه محصول می کنند. متاســفانه چنددهه تحریم و نبود 
ارتباط ادامه دار و متوازن با شــرکت های بزرگ خودروسازی، مانع از آن شده 
است که صنعت خودرو ایران با تمام ظرفیت های موجود به میزان مورد انتظار، 

موفق به توسعه شود.
برخی فعالان بازار خودرو معتقدند بازار خودرو کشــور به شــکل های مختلف 
در اختیار خودروســازان چینی قرار داده شده است. نظر شما در این خصوص 
چیســت؟صنعت خودرو صرفا خودروسازی نیست. اگر این صنعت ورشکسته 
شود، هیچ صنعتی نمی تواند با این حجم از اشتغال، سرمایه گذاری و زیرساخت 
جایگزین آن شــود. چین به عنوان یک ابرقدرت اقتصادی، طبیعی است که با 
وعده تحویل چندماهه، احتیاج ما را تحریک کند و پیشنهادهای وسوسه انگیزی 
بدهد. اما اگر رابطه خوبی با این کشــور داریــم، می توانیم از آن جا تکنولوژی 
تســریع در تولید و به روزرسانی خطوط تولید کشــور را بیاوریم، نه این که با 
مونتاژ محصولات شرکت های تازه تاسیس چینی که صرفا ارزبری دارند، موجب 

وابستگی فنی بیشتر خودمان شویم.
برای عبور از شــرایط بحرانی در صنعت خودرو همواره دولت های کشورهای 
توسعه یافته نقش موثر و حمایتی داشتند. آیا دولت های ما توانسته اند خود را از 

مدیریت صنایع به نقش نظارت بر صنایع ارتقا دهند؟
بعد بیش از پنج دهه تولید خــودرو، نهادهای مختلف به روش های مختلف در 
اداره خودروسازان نقش قابل توجهی دارند که مهم ترین آن در سال های اخیر 
قیمت گذاری دستوری بوده و تاثیر مثبتی بر بازار و مصرف کننده واقعی نداشته 
اســت، بلکه فقط زیان خودروســاز و افزایش قیمت خودرو را به دنبال داشته 
است و تا زمانی که نهادهای مختلف بدون آینده نگری در موضوع قیمت گذاری 

دخالت کنند نیز شرایط به همین منوال خواهد بود.
تولید خودروهای برقی موردتوجه وزیر صمت و خودروسازان قرار گرفته است. 
به نظر شــما برای توسعه تولید این محصولات و دستیابی به تکنولوژی تولید 
این محصــولات چه اقداماتی موثر خواهد بود؟خــودرو برقی تکنولوژی مجزا 
از تولید محصولاتی با پیشــرانه ســوخت فســیلی دارد. پس در گام نخست 
باید زیرســاخت های صنعتی و فرهنگی آن را ایجاد کــرد. به بیان بهتر، باید 
سیاســتگزاران صنعتی با احداث ایســتگاه های شارژ شــهری و برون شهری، 
گام عملی در راســتای اســتفاده از خودروهای برقی بردارنــد. به موازات این 
موضوع، باید در میان مردم اعتمادســازی و ترویــج فرهنگ مصرف را ایجاد 
کنند. در بازارهای جهانی به ویژه کشور آمریکا به دلیل گستردگی جغرافیایی 
و مسافت های طولانی بین شهری، مشــتریان ریسک استفاده برون شهری از 
خودرو برقی را نمی پذیرند. اما در مقابل کشــوری ماننــد نروژ 7۹درصد بازار 
خودرویش را به محصولات برقی اختصاص داده چراکه فاصله بین شهری کوتاه 
است. بنابراین مردم به استفاده از خودروهای برقی اعتماد یافته اند. با توجه به 
گستردگی جغرافیایی در کشور، اعتماد کافی برای مشتریان جهت استفاده از 
خودرو برقی فراهم نشــده است. بنابراین نیاز به فعالیت های عملی و فرهنگی 
جهت توسعه خودروهای برقی وجود دارد. هم اکنون در کشورهای پیشرفته و 
حتی در حال توسعه، ایستگاه های شارژ در مناطق شلوغ شهر برای خودروهای 
برقی فراهم کردند.صنعت خودرو در سال های گذشته مصائب بسیاری را تجربه 
کرده و بزرگ ترین آن ها تولید زیان بی سابقه در این حوزه است. چه راهکاری را 
در این خصوص، به مدیران اجرایی و کارشناسان وزارت صمت توصیه می کنید؟

برنامه های دولت سیزدهم درخصوص صنعت خودرو متاسفانه عملیاتی نشده اند. 
این صنعت، موتور محرك صنعت کشور است و توان تولید سالانه بیش از یک 

میلیون و ۵۰۰هزار دستگاه خودرو را دارد.
در شــرایط فعلی با کمبود ارز و تحریم هــای صورت گرفته، امکان تامین این 
حجم خودرو بــا واردات وجود ندارد. اما درعین حال، معتقدم خودروســازان 
داخلی در یک فضای رقابتی مشکلی با واردات خودرو ندارند. صنعت، دستوری 
نیســت و مبتنی بر علم اقتصاد است و با دســتور و امر و نهی اداره نمی شود. 
زمانی که دولت با دستور در صنعت دخالت می کند، سیستم تولید، طراحی و 
توزیع شــرکت ها مختل می شود و در آخر نیز اشتیاقی برای طراحی و تولید و 
عرضه نخواهند داشت و عملا زیان به عنوان یک تهدید عمده صنعت خودرو را 

ورشکسته خواهد کرد.

 وقتی ترکیب »توربوشارژ« و »پیشرانه گازسوز«
 بالاترین قدرت را رقم می زند

سورن  پلاس »T-CNG«؛ برگ برنده 
ایران خودرو در بازار دورگه ها

آلایندگی کم، توان بالا، پیمایش مناسب و هزینه ارزان تر سوخت 
گاز نسبت به بنزین از مزایای سورن پلاس توربوگازسوز با سوخت 

CNG هستند
ســورن پلاس توربو گازســوز از محصولات پرقدرت ایران خودرو 
اســت که احتمالا در ســال جاری به بازار عرضه می شــود. این 
خودرو دوگانه ســوز از پیشــرانه EF7 توربو اســتفاده می کند، 
اما تمرکز طراحی آن روی گاز اســت و بیشــترین راندمان را در 
حالت پیمایش بــا گاز در اختیار راننده قرار می دهد مدیر پروژه 
ســورن پلاس توربو گازســوز چندی پیش در گفت وگویی اعلام 
کرده بود: »خودرو ســورن پلاس پایه گازسوز با تمرکز بر سوخت 
گاز و با دو هدف طراحی شــده اســت؛ هدف اول حفظ ســبد 
محصولات ایران خودرو از طریق کاهش مصرف ســوخت بوده و 
دومین هدف نیز تمرکز بر رفع مشکلات و ضعف های خودروهای 
گازسوزی اســت که در کشــور وجود دارند و موجب نارضایتی 

مردم شده اند.«
وی با اشــاره به این که خودروهای گازسوز در ایران، محصولاتی 
اقتصادی هســتند که بیشــتر برای کاربری تاکســی اســتفاده 
می شــوند و توان و گشتاور این خودروها چندان مناسب نیست، 
افزود: »توانســتیم در خودرو ســورن پلاس گازسوز با استفاده از 
سیســتم پرخوران و همچنین افزایش راندمــان حجمی موتور 
)نســبت تراکم( تا ۱۱.7، حدود ۲۵۰نیوتون متر گشتاور حاصل 

کنیم و قدرت این خودرو نیز حدود ۱۶۳ اسب بخار است.«

عملکرد »سورن پاس توربو« گازسوز روی حالت بنزین
بــه گفته مهندســان ایران خودرو، تمرکز اولیــه در طراحی این 
خودرو روی ســوخت گاز بوده اســت تــا مصرف کننده ترغیب 
شــود از حالت گاز خودرو اســتفاده کنــد؛ تاجایی که در ابتدای 
این پــروژه، قرار بود تکیه بر بنزین در حدی باشــد که تنها در 
هنگام اتمام گاز، مصرف کننده را به جایگاه CNG برساند، اما به 
دلیل برخی محدودیت ها و همچنین درخواســت مرکز تحقیقات 
ایران خودرو، حالت بنزین هم به سورن پلاس توربو گازسوز اضافه 
شد. هرچند عملکرد این خودرو در حالت بنزین به قوت و قدرت 
حالت گاز نیســت، اما باز هم نسبت به خودروهای تنفس طبیعی 
عملکرد بهتری دارد؛ نمونه های تنفس طبیعی، گشتاوری حدود 
۱۵۰نیوتون متر دارند، درحالی که گشــتاور ســورن پلاس توربو 
گازســوز روی حالت بنزین ۱8۰ نیوتون متر است. قدرت خودرو 

نیز حدود ۱۰۰ کیلووات )۱۳۵ اسب بخار( است.

ظرفیت مخزن گاز و میزان پیمایش با آن
مدیر پروژه ســورن پلاس توربوگازســوز در مورد میزان پیمایش 
ســورن پلاس توربو گازسوز اظهار کرد: »پیمایش خودرو که پیرو 
همان افزایش راندمان حجمی خودرو حاصل شده ، از دیگر نکات 
مهم این پروژه است. این خودرو با یک بار سوختگیری در مخزن 
۱۰۰ لیتری خود می تواند ۴۰۰ کیلومتر را بپیماید. این در حالی 
است که خودروهای گازسوز فعلی پیمایشی حدود ۲۰۰ کیلومتر 

دارند.«
به گفته وی، مبنای طراحی موتور EF7 که ســال ها پیش انجام 
شد، سوخت گاز بود؛ هنگام استفاده از سوخت گاز، دمای موتور 
بالاتر از حالت بنزین می رود، فشــار احتراق بالاتر بوده و فشــار 
داخل ســیلندرها بیشتر است. در نتیجه، باید دوام قطعات موتور 
بیشتر باشد. برای نمونه شاتونی که استفاده می شود، باید از نوعی 
باشــد که تا ۳۰۰ نیوتون متر گشــتاور را تحمل کند. همین طور 
بلوك ســیلندر باید تا ۳۰۰ درجه ســانتیگراد دما را تحمل کند 
 EF7 تا واشــر سر سیلندر آســیب نبیند. به همین دلیل، موتور
بر مبنای بیشــترین گشتاوری که ممکن بود در حالت گاز به آن 

برسد، طراحی شد.

»T-CNG« مشخصات و مزایای فنی سورن پاس
موتور سورن پلاس توربوگازســوز می تواند ۱۶۶ اسب بخار 
قدرت و ۲۵۰ نیوتون متر گشــتاور تولیــد کند. این ارقام، 
یعنی ایــن موتور از d)EFP )EF7 پــلاس هم قوی تر 
اســت. البته زمانی که خــودرو روی حالت بنزینی می رود، 
ایــن اعداد کاهــش می یابد. در آن  صورت، این نســخه از 
سورن پلاس ۱۳۵اسب بخار قدرت و حدود ۱8۰نیوتون متر 
گشتاور تولید می کند. قرار اســت این خودرو با گیربکس 
شش سرعته دستی به بازار عرضه شود. آلایندگی کم، توان 
بالا، پیمایش مناســب و هزینه ارزان تر سوخت گاز نسبت 
به بنزین از مزایای ســورن پلاس توربوگازســوز با سوخت 

CNG هستند.

امکانات رفاهی و تجهیزات ایمنی
مطابق اســتانداردهای 8۵گانه جدید ســورن پلاس توربو 
گازســوز به امکاناتی همچون سیســتم کنتــرل پایداری، 
سیســتم پایش فشار باد تایرها، دســتیار ترمز اضطراری، 
دی لایت و... مجهز است. مانیتور لمسی نیز در این خودرو 
تعبیه شده اســت. از دیگر امکانات این خودرو می توان به 
دو کیسه هوا، تریم داخلی پارچه، پشتی برقی صندلی های 
جلو، دوربین و سنســور پارك عقــب، فرمان هیدرولیک، 
آینه های تاشو برقی، تهویه اتوماتیک، ترمز دیسکی جلو و 
کاســه ای عقب، سامانه کنترل شروع حرکت در سربالایی، 
نشانگر تعویض دنده GSI، پوزیشن لایت، کنترل سیستم 
صوتی از روی فرمان و... اشــاره کرد. فضای جادار کابین، 
سیســتم تعلیــق کارآمــد و امکانات بهتر ســورن پلاس 
توربوگازســوز نسبت به نسخه پایه از مهم ترین مزایای این 

محصول به شمار می رود.

نوسازی ناوگان تاکسیرانی کشور با سورن پایه گازسوز
بنا بر اعلام رسمی در بهمن ماه سال گذشته، براساس توافق نامه ای 
میان ایران خودرو و وزارت کشــور، ناوگان تاکســی رانی کشور با 

محصول سورن نوسازی خواهد شد.
 در راســتای اجرای این توافق نامه، دست کم ۲۰۰هزار دستگاه 
سورن مجهز به موتور پایه گازســوز در اختیار ناوگان تاکسیرانی 
قرار خواهد گرفت. در این زمینه، با اجرای قرارداد و تامین منابع 
مالی از ســوی بهره بردار، ایران خودرو نسبت به افزایش ظرفیت 
تولید روزانه ســورن اقدام خواهد کرد. سورن از محصولاتی است 

که همواره مورد استقبال مشتریان و تاکسی داران بوده است.

مدیرعامل »مدیران خودرو« ضمن عذرخواهی و اطمینان بخشی نسبت به عدم تکرار حادثه اخیر، تصریح کرد:مدیرعامل »مدیران خودرو« ضمن عذرخواهی و اطمینان بخشی نسبت به عدم تکرار حادثه اخیر، تصریح کرد:

مشتریان با طیب خاطر سوار بر محصولات مشتریان با طیب خاطر سوار بر محصولات MVMMVM شوند شوند
احمد معروف خانی، رئیس خدمات پس از فروش 
»مدیران خودرو« در پاســخ به »دنیای خودرو«: 
نقص فنــی اخیر نه به دلیل طراحی و ســاخت، 
بلکــه تنها به دلیل خطای یکی از تامین کنندگان 
قطعــات خــودرو X۵۵ پــرو بوده کــه فقط در 
تامیــن قطعه اکســل و صرفا بــرای این خودرو 
مشــارکت داشته است و قطعات دریافتی از دیگر 
تامین کنندگان اکســل این خودرو مشکلی از این 

نداشته اند بابت 
طی دو هفته اخیر، در رســانه های کشور به ویژه 
رســانه های تخصصی حوزه خــودرو، صحبت از 
اتفاقی اســت که برای یکی از محصولات شرکت 
مدیران خــودرو در اتوبان قم-کاشــان رخ داد و 
طی آن اکســل عقب خودرو ایکس ۵۵ پرو حین 
حرکت، دچار شکســتگی شــده و از بدنه خودرو 
جدا شــد. پس از بروز این خطا که خوشــبختانه 
با تلفات جانــی همراه نبود، مدیران خودرو ضمن 
مسئولیت پذیری در قبال حادثه رخ داده و تلاش 
برای جبران خسارات مادی و معنوی آن، با اعلام 
فراخوانی سراســری برای تمامــی دارندگان این 
خودرو، کوشــید تا هرگونه ریسک برای مشتریان 
خــود را از بین ببرد. این درحالــی بود که بنا بر 
پایش شرکت سازنده، محور عقب ۲۱۵۹ دستگاه 
از خودروهای ایکس ۵۵ پرو از تامین کننده دچار 
خطا تامین شــده بود و حدود ۲8 هزار دســتگاه 
دیگر موجــود در ایران، اساســا از چنین نقصی 

بودند. عاری 
اما به گفته مدیرعامل مدیران خودرو، هدف از این 
فراخوان بزرگ و زمان بر، این بود که مشــتریان 
MVM با طیب خاطر ســوار بــر محصولات این 
شــرکت شــوند. از ســوی دیگر، مدیران خودرو 
کوشــید تا ضمن مسئولیت پذیری، برای این گونه 
فراخوان هــا در ایــران فرهنگ ســازی کند و در 
راســتای ترمیم و ارتقــای اعتمــاد، اطمینان و 

بردارد. رضایتمندی مشتریان خود گام 
رئیس  احمــد معروف خانــی،  راســتا  در همین 
خدمات پس از فــروش »مدیران خودرو« نیز در 
کنفرانــس خبری برگزارشــده در این خصوص، 
در پاســخ به پرســش روزنامــه »دنیای خودرو« 
اعلام کرد: »نقــص فنی اخیر نه به دلیل طراحی 
و ســاخت، بلکــه تنهــا به دلیل خطــای یکی از 
تامین کننــدگان قطعات خــودرو X۵۵ پرو بوده 
که فقط در تامین قطعه اکســل و صرفا برای این 
خودرو مشارکت داشــته است و قطعات دریافتی 
از دیگر تامین کنندگان اکسل این خودرو مشکلی 

از این بابت نداشته اند.«
شــرکت های خودروسازی در سراسر دنیا، وظیفه 
خود می دانند که درخصوص نقایص فنی پاسخگو 
باشــند و ســابقه فراخوان برای رفع نقایص فنی 
چــه پیش و چه پس از بــروز برخی حوادث، در 
بنز،  تویوتا،  مانند هیوندای،  بزرگی  شــرکت های 
فورد و... نیز وجود دارد. بر این اســاس، علاوه بر 
موضوعیت ایرادات فنی، نحوه عملکرد و بازخورد 
شــرکت ها در این خصوص نیز بسیار مهم است. 
شــرکت مدیران خودرو بالغ بر ۲۰ سال است که 
به عنوان یک شــرکت خصوصی در صنعت خودرو 
ایران فعالیت داشــته و همواره کوشــیده اســت 
مســیر خود را رو به تعالی کمی و کیفی ترســیم 
کند و صرفا رشــد فروش محصول را مد نظر قرار 
نداده اســت. در بخش خدمات پــس از فروش، 
مجموعه مدیران خودرو دارای ۱۵7 نمایندگی در 
 MVM سراسر ایران است که به خودروهای برند
خدمت رســانی می کننــد. آمارهــای نهادهــای 

ناظر نشــان دهنده آن اســت که روند رضایت و 
خدمت رسانی به مشتریان در این شرکت در حال 
ارتقا اســت. بــرای حفظ و ارتقای ایــن کیفیت، 
بررســی  به صورت لحظه ای  نمایندگی ها  عملکرد 
می شــود تا موارد مورد نیاز مشــتریان برآورده 

شود.
احمد معروف خانی، رئیس خدمات پس از فروش 
روزنامه  به پرســش  پاســخ  در  »مدیران خودرو« 
مســئولیت  این که  درخصوص  »دنیای خــودرو« 
ایراد حادثه ســاز مشــخصا متوجه چه بخشــی 
در ایــن شــرکت یا شــرکت مادر بوده اســت؟ 
اساس  بر  بزرگ  گفت: »شرکت های خودروســاز 
فرآیندهــای نظــارت بر محصولات خــود، نقاط 
ضعف و ریسک های محصولات و قطعات تولیدی 
تامین کنندگان هر محصول را به صورت مســتمر 
پایش می کنند و در صورت شناســایی ریسک در 
فرآیند مذکور، نســبت به تعیین میزان ریسک و 
تعریف اقــدام اصلاحی و نحوه اجرای آن تصمیم 

می گیرند.
شــرکت مادر ما نیز براساس شناسایی ریسک در 
برخی محموله های تامین کننده خود، درخصوص 
بررســی محصولات دســتورالعمل بازنگری صادر 
کرد کــه شــرکت مدیران خودرو نیز به ســرعت 
نســبت به ابلاغ و اجرای آن در ســطح شــبکه 
نمایندگان خــود اقدام و از مورخ ۱۴۰۳/۰۱/۲7 
اقدام  نماینــدگان  در ســطح  عملیاتی  به صورت 

کرد.«
وی تصریح کرد: »مشــکل پیش آمده محدود به 
یک قطعه و یکی از تامین کنندگان آن بوده است 
و به کل زنجیره محصولات شــرکت بســط داده 

نمی شود.«
معروف خانــی افزود: »طبــق ابلاغیه فراخوان که 
بخــش خدمات پس از فروش بــا اولویت بالا در 
شــبکه اجرا کرد، تمــام نمایندگان از ســاعات 
8 صبح تا 8 شــب طــی 7 روز هفتــه حتی در 
روزهای تعطیل در حال خدمت رســانی هستند؛ 
امنیت اولویت اول ماســت و در صورت مشاهده 
هرگونــه ریســک، قطعه اکســل به طــور کامل 
تعویض می شــود.«این فراخــوان در صورت نیاز 
تمدیــد پیدا می کند و همــه خودروها تا آخرین 
دســتگاه قطعا بررسی می شوند. مدیران خودرو از 
طریق پیامک هم اطلاع رسانی کرده؛ اما همچنان 
از تمام دارنــدگان خودرو ایکس۵۵ پرو که هنوز 
بررسی نشده اند درخواســت می کند که حتما به 
نمایندگی های پس از فروش این شرکت مراجعه 

کنند.
جک لی، مدیرعامل مدیران خودرو نیز با اشاره به 
این که ایکس ۵۵ پرو مدل پرفروشی در بازارهای 
برزیل، روســیه، ترکیه و... بوده و توانسته اعتماد 
مخاطبیــن را کســب کنــد، افــزود: »در برخی 
کشــورها مانند مکزیک و آفریقــای جنوبی هم 
کــه قطعه مذکــور از همیــن تامین کننده تهیه 
شــده بود، بــا توجه بــه میزان وجود ریســک، 

دستورالعمل های فراخوان صادر شده است.«
وی با بیان این کــه ایکس۵۵ پرو در بازار برزیل، 
SUV کامپکت شــناخته شده  به عنوان بهترین 
اســت، افزود: »تمام خودروهای آتی در کارخانه 
بررســی می شــوند و تمام مدل هایــی که از این 
به بعــد تحویــل می دهیم، قطعا بدون مشــکل 

هستند.«
جک لی در ادامه از تمام مشــتریان شرکت بابت 
اتفاق مذکــور عذرخواهی کــرد و اطمینان داد 
مدیران خودرو در آینده قطعا کنترل کیفیت خود 

را افزایش خواهد داد. وی همچنین از کمک های 
شــرکت اســتاندارد در جهت بهبود روند تولید 
تشــکر و تاکید کرد که شرکت مدیران خودرو در 
آینده تمرکز بیشتری بر رضایت مشتریان خواهد 
داشــت و سرمایه گذاری بیشــتری در این زمینه 

انجام خواهد داد.
رئیس خدمات پس از فــروش مدیران خودرو نیز 
با اشــاره به جایگاه خودرو X۵۵ پرو در بازارهای 
جهانــی گفت: »خودرو ایکس ۵۵ پرو، خودرویی 
بســیار باکیفیــت و ایمن اســت و کمترین آمار 
مراجعــه به خدمات پس از فروش ما را دارد. این 
خــودرو در تســت های ایمنی معتبــر دنیا مانند 
NCAP نمره بالایی دریافت کرد و سال گذشته 
 J.D. Power از موسســه رتبه بنــدی معتبــر
به عنوان بهترین کراس اوور کامپت ســال معرفی 
شد. از این رو، عاری از هیچ گونه مشکل از لحاظ 
کیفیــت و ایمنی در طراحی و ســاخت اســت و 

تولید آن با قدرت ادامه خواهد یافت.«
وی با بیان این که ما به نیمه مدت زمان فراخوان 
رســیدیم و تقریبا نصف خودروها را نیز بررســی 
کردیــم، افــزود: »برای حدود ۳۰ هــزار خودرو 
ایکس ۵۵ پرو فراخوان داده شــده  و این درحالی 
اســت که درصــد بســیار کمی از آن هــا دچار 
مشــکل بوده و تعداد اندکی از این خودروها نیاز 
به تعویض اکسل داشــتند؛ اما با توجه به نگرانی 
مــردم و خریــداران تصمیم گرفتیــم برای تمام 

خودروها اعلام فراخوان کنیم.«
معروف خانی ادامه داد: »این فراخوان در صورت 
نیــاز تمدید پیــدا می کند و همــه خودروها تا 
آخرین دســتگاه قطعا بررســی می شــوند. ما از 
طریــق پیامــک هم اطلاع رســانی کردیــم؛ اما 
همچنان از تمام دارندگان خودرو ایکس ۵۵ پرو 
که هنوز بررسی نشــده اند، خواهش می کنیم که 
حتمــا به نمایندگی های پس از فروش ما مراجعه 
کنند.«وی درخصوص برخی شــایعات در فضای 
مجــازی مبنــی بر تعمیــم این مشــکل به دیگر 
محصــولات MVM گفــت: »تامین کننده قطعه 
مذکــور در خودرو ایکس ۵۵ پــرو با ایکس ۲۲ 
پرو متفاوت بوده و مشــکلی در این زمینه وجود 
ندارد. البته ما به این موضوع اکتفا نکرده و ویدئو 
منتشرشــده در فضای مجازی را بررسی کردیم؛ 
اما هیچ اطلاعات مرتبطی در سوابق خدمات پس 
از فروش مشــتریان MVM نیافتیم. با این  حال، 
همچنــان درحال پیگیری بــرای یافتن اطلاعات 
احتمالی  به حادثــه  اطلاعات مربوط  و  مشــتری 
هســتیم و به محض دریافت اطلاعات، موضوع را 

بررسی و اطلاع رسانی خواهیم کرد.«
ایــن کنفرانــس، حمیدرضــا طاهرلو،  ادامه  در 
مدیــر واحد مهندســی شــرکت مدیران خودرو 
نیز اظهار داشــت: »خودرو ایکس۵۵ پرو دارای 
اســتانداردهای بین المللــی و جهانــی اســت و 
سازمان استاندارد ایران نیز صرفا برای ریشه یابی 
حادثه اخیر و رفع تمامی شــبهات، شماره گذاری 
ایــن مدل را متوقف کرده اســت. اما پس از رفع 
این دغدغه ها، شــماره گذاری ادامه پیدا می کند. 
چراکه این خودرو مشــکلی در طراحی و ساخت 
ندارد و مشــکل اخیر نیز صرفا یک خطا در خط 
تولید یک تامین کننده بوده است که ارتباطی به 

ندارد.« تولیدات  همه 
وی تاکیــد کرد: »طبیعتــا در آینده نظارت های 
واحد کنترل کیفیت شرکت افزایش پیدا می کند 
و به دنبال آن هســتیم تــا دیگر اجــازه ندهیم 

اتفاق تکرار شود.« این  مشکلی مشابه 

عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس:ارز نداریم، واردات خودروهای دست دوم انجام نمی شود

واردات خودرو یکی از مشــکلات مهم این روزهای دولت و وزارت صمت اســت. واردات خودروهای صفر به کندی انجام می شــود و این زمینه فراهم 
نیســت که همه بتوانند اقدام به واردات خودرو کنند.

خودروهای دســت دوم نیز با موانع بســیاری برای واردات مواجه شــده اســت. بــا وجود تصویب قانــون در این زمینه، دولت از ابــلاغ آیین نامه آن 
ســرباز می زند. به گفته یک نماینده مجلس دلیل اصلی عدم ابلاغ آیین نامه واردات خودروهای کارکرده، نبود ارز اســت. در همین زمینه ســیدجواد 

حســینی کیا، عضو کمیســیون صنایع و معادن مجلس شورای اسلامی به بیان نظرات خود پرداخت.
چرا ابلاغ آیین نامه واردات خودروهای کارکرده ازســوی دولت انجام نمی شود؟

وقتی ارز نباشــد، دچار مشکل می شــویم و حالا هم کمبود ارز مانع از ابلاغ آیین نامه و اجرای قانون واردات خودروهای کارکرده شده است.
چه راهکاری برای حل این مساله وجود دارد؟

راهکار خروج از این بن بســت، اســتفاده از ارز ایرانیانی اســت که در خارج کشــور، ارز موجود دارند. باید بانک مرکزی منشأ ارز آنها را بررسی کند و 
پس از تایید بانک مرکزی بتوانند با ارز خود خودرو وارد کنند تا این مشــکل در شــرایط فعلی حل شود.

آیا نمایندگان مجلس بحث اســتفاده از ارز اشــخاص خارج کشور را برای واردات خودرو را پیگیری کرده اند یا خیر؟
ایــن موضــوع را گفته ایم و در قالب اصلاح ماده ۴ قانون ســاماندهی بازار خودرو هم مصــوب کردیم، اما با مخالفت مجمع تشــخیص مصلحت نظام 

مواجه شد.
چگونه می توان واردات خودرو را کارآمدتر کرد؟

باید واردات خودرو برای همه افراد آزاد باشــد، اگر صرفا شــرکت های واردکننده و خودروســازان خودرو وارد کنند، آن اتفاقی که از واردات خودرو 
انتظار داریم، رخ نمی دهد.

از سویی دیگر، واردات خودرو باید در حجم بالا صورت بگیرد تا در تنظیم بازار تأثیرگذار باشد. در غیر این صورت عدم تناسب عرضه و تقاضا موجب 
شــکل گیری حباب قیمت و تشدید آن در این بخش نیز خواهد شد.

از این رو، اگر درصدد ســاماندهی به بازار با واردات خودرو هســتید، دست کم باید عرضه سالانه ۵۰ تا ۱۰۰هزار دستگاه خودرو مانند دهه قبل تدارك 
دیده شود.

دو شنبه 31  اردیبهشت 1403   سال بیست و یکم  شماره : 4961
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با تلاش مرکز ملی تحقیقات بیمه سلامت صورت گرفت:

 همکاری مشترک مرکز ملی تحقیقات بیمه سلامت
 و مرکز پژوهش های مجلس شورای اسلامی

مرکز ملی تحقیقات بیمه ســلامت ایران و 
مرکز پژوهش های مجلس شورای اسلامی 
با برگزاری نشســت مشترکی مقرر کردند 
اقدامــات مشــترکی در راســتای انجــام 
طرح های پژوهشــی همسو با بیمه سلامت 

انجام دهند.
به گــزارش راه مــردم به نقــل از پایگاه 
خبری سازمان بیمه سلامت ایران، نشست 
مشترك مرکز ملی تحقیقات بیمه سلامت 
ایران و مرکز پژوهش های مجلس شــورای 

اســلامی در ۲۹ اردیبهشــت ماه ۱۴۰۳ با حضور سرپرســت مرکز ملی تحقیقات بیمه سلامت و مدیر 
اجرایــی این مرکز به همراه معاون هماهنگی و خدمات پژوهشــی مرکز پژوهش های مجلس شــورای 

اسلامی برگزار شد.
در این نشســت ضمن تشــریح عملکرد و اهداف این دو مرکز پژوهشی و تحقیقاتی و بیان اولویت های 

پژوهشی بیمه سلامت، تصمیم گیری درباره ایجاد بستر لازم جهت همکاری های دو جانبه انجام شد.

نشان دار شدن بیش از نود و پنج هزار زوج نابارور در بیمه سلامت
 معاون دفتر خدمات تخصصی سازمان بیمه 
ســلامت ایران گفت: اســتان های قزوین، 
هرمزگان، البرز، گلستان و تهران بیشترین 
درصد رشــد شناسایی و نشــاندار کردن 

زوجین نابارور را دارند.
به گزارش  راه مردم به نقل از پایگاه خبری 
سازمان بیمه ســلامت ایران ، دکتر مریم 
آزادی در نشســت خبری گرامیداشت روز 
جوانی جمعیت گفت: در ســال ۱۴۰۲ به 
نسبت سال ۱۴۰۱ اســتان های هرمزگان، 

فارس، خوزســتان، چهارمحال و بختیاری و بوشــهر بیشترین رشــد هزینه کرد را برای درمان زوجین 
نابارور داشته اند.

معــاون دفتر خدمات تخصصی ســازمان بیمه ســلامت ایران افزود: 7۰ درصــد تعرفه خدمات درمان 
ناباروری بخش خصوصی تحت پوشــش بیمه ســلامت قرار گرفته اســت و ۹۰ درصد خدمات درمان 

ناباروری مراکز دولتی هم تحت پوشش بیمه است. 
دکتر آزادی گفت: تعداد اقلام دارویی تحت پوشــش بیمه سلامت برای زوجین نابارور به ۶۶ قلم، لوازم 
و تجهیزات پزشکی به ۲۹ قلم و خدمات آزمایشگاهی تشخیص طبی به ۵8 مورد افزایش یافته است.

 همچنین 7 کد خدمت تصویربر داری ســونوگرافی و ۱۶ آزمایش ژنتیک جهت بررســی ســقط مکرر 
با ســهم ۹۰ درصدی بیمه ســلامت برای استفاده این عزیزان در ســامانه اعمال شده است.وی افزود: 
عمل های برگشــت باروری خانم ها و آقایان را در قالب خدمات بیمه ای قرار دادیم.معاون دفتر خدمات 
تخصصی ســازمان بیمه سلامت ایران گفت: تمام قواعد پوشــش رایگان کودکان زیر هفت سال پیاده 
ســازی شــده و اکنون کودکان زیر هفت سال ما چه در بخش بســتری و چه در بخش سرپایی کاملا 
رایگان است و استان های سیستان و بلوچستان، تهران و خوزستان در پوشش کودکان پیشرو بوده اند.

دکتر آزادی افزود: بر اساس قانون جوانی جمعیت سازمان بیمه سلامت ۹۰ درصد تعرفه دولتی زایمان 
طبیعــی را پرداخت می کند و ده درصد باقیمانده را هم خود وزرات بهداشــت تقبل می کند بنابر این 
زایمان طبیعی برای افراد هیچ هزینه ای ندارد و کاملا رایگان است.وی افزود: در خصوص هزینه زایمان 
ســزارین هم ۹۰ درصد هزینه ها را فقط بر اساس شــیوه نامه پرداخت می کنیم و خارج از آن خدمات 

بیمه ای نداریم.

تشکیل کارگروه مقابله با سقط عمدی جنین

مسئول دبیرخانه قرارگاه جوانی جمعیت وزارت بهداشت، از ابلاغ بیش از ۵۰ دستورالعمل، بخشنامه و 
آیین نامه در راستای اجرای قانون جوانی جمعیت خبر داد.

 صابر جباری گفت: قرارگاه جوانی جمعیت در وزارت بهداشت، تاکنون ۲۲ نشست برگزار کرده است.
وی بــا بیان اینکه به منظور اصلاح و ابلاغ بیش از ۵۰ دســتورالعمل، آئین نامــه، بخش نامه ملی در 
معاونت های مختلف وزارت بهداشت، هماهنگی و پیگیری های زیادی انجام شده است، افزود: گزاره های 
غلط و نادرســتی در زمینه ازدواج، باروری و بارداری در شبکه بهداشت کشور از جمله رفع محدودیت 
بارداری در ســن زیر ۱8 و بالای ۳۵ ســال و حرمت ســقط جنین قبل از دمیده شدن روح، تبیین و 

اصلاح شده است.
رئیس مرکز جوانی جمعیت، ســلامت خانواده و مدارس وزارت بهداشــت، اجرایی شدن کارانه پلکانی 
مشــاوره فرزند آوری منجر به تولد زنده برای اولین بار در کشــور را مورد اشــاره قرار داد و اظهار کرد: 
طراحی و اجرای منشــور کرامت مادری ویژه مراکز بهداشــتی درمانی کشــور و الگوی کارنامه جوانی 

جمعیت رؤسای دانشگاه های علوم پزشکی سراسر کشور، از جمله فعالیت های این مرکز بوده است.

وزیر راه و شهرسازی :

ذوب آهن اصفهان آماده تولید ریل کریدور شرق
مهرداد بذر پاش وزیر راه و 
شهرســازی ۲۹ اردیبهشت 
مــاه در روز اول یازدهمین 
المللی حمل  بین  نمایشگاه 
و نقــل ریلــی، تجهیزات و 
خدمات وابسته در گفتگو با 
ذوب  آمادگی  از  خبرنگاران 
آهــن اصفهان بــرای تولید 
ریل کریدور شرق خبر داد .
وزیــر راه و شهرســازی با 
اشــاره به  اینکه ذوب آهن 
اصفهان تنهــا تولید کننده 

ریل در غرب آسیاست ، از اتمام خط ریلی رشت - کاسپین خبر داد که به زودی افتتاح می شود و گفت: 
تکمیل زنجیره های کریدوری شــرقی غربی و همچنین دوخطه کردن بسیاری از محورهای راهبردی از 

جمله پروژه های اولویت دار راه آهن است.
به گفته وزیر راه و شهرســازی، تاکنون توافقات بسیار خوبی با شــرکت های بزرگ صنعتی از جمله با 

ذوب آهن اصفهان در زمینه تأمین ریل ملی، انجام شده است .
بذرپاش همچنین از اراده صنایع بزرگ همچون ذوب آهن اصفهان برای افزایش بهره گیری از حمل و 

نقل ریلی اشاره نمود که می تواند موجب رونق بیشتر این بخش گردد .
مهــدی کوهــی مدیرعامل ذوب آهن اصفهان نیز به تامین ۱8۰ هزار تــن انواع ریل برای خطوط بین 
شهری و متروی کلان شهرها در این مجتمع عظیم صنعتی اشاره کرد و گفت : ذوب آهن آمادگی دارد 
به میزان لازم ریل مطابق با اســتاندردهای جهانی تولید نموده و نقش پیشرانی خود در توسعه حمل و 

نقل ریلی را گسترش دهد.
مدیرعامل ذوب آهن همچنین از تامین ریل برای کریدور شــرق خبر داد و گفت : این مجتمع عظیم 
صنعتی طبق توافق با وزارت راه و شهرســازی ریل لازم برای کریدور شرق را شامل مشهد – زاهدان ، 

زاهدان – خاش ) ریل گذاری شده ( و خاش – چابهارتامین می کند.
شــایان ذکر است ذوب آهن اصفهان به عنوان تنها تولید کننده ریل در غرب آسیا و همچنین پیشران 
توسعه راه آهن سراسری و متروی کلان شهرها در سالن ۱۱ – ۱۰ با ارائه سبد متنوع محصولات ریلی 

در این نمایشگاه مورد توجه ویژه بازدیدکنندگان قرار گرفته است.
امســال در این نمایشــگاه 8۰ شرکت حمل و نقل ریلی داخلی و ۱۰ شــرکت حمل و نقل خارجی از 

کشورهای چین، روسیه، آذربایجان، هند و کره شرکت کرده اند.
گفتنی است این نمایشگاه تخصصی که در ۱۴ هزار متر مربع امروز افتتاح شد تا یکم خردادماه از ساعت 

۹ تا ۱۶ پذیرای علاقمندان عرصه حمل و نقل ریلی خواهد بود.

مدیر عامل سازمان بیمه سلامت ایران:

معاون بیمه و خدمات سازمان بیمه سلامت:

نود و پنج هزار زوج نابارور در سامانه های بیمه سلامت نشاندار شدند

صفر بودن پوشش بیمه ای درمان ناباروری قبل از اجرای قانون جوانی جمعیت

مدیر عامل سازمان بیمه سلامت ایران گفت: نود و 
پنج هزار زوج نابارور در ســامانه های بیمه سلامت 

نشاندار شدند.
 به گزارش راه مردم به نقل از پایگاه خبری سازمان 
بیمه سلامت ایران، دکتر محمد مهدی ناصحی در 
نشست ارایه گزارش از عملکرد سازمان متبوع خود 
در خصوص درمان ناباروری به مناسبت هفته ملی 
جوانی جمعیت گفت: بیمه سلامت به عنوان تامین 
کننده منابع مالی نقش موثری در درمان ناباروری 
و زایمان طبیعی داشته و حمایت های خوبی را در 

درمان زوجین نابارور صورت داده است.
مدیر عامل سازمان بیمه سلامت ایران، با اشاره به 
اینکه ۹۵ هزار زوج نابارور بیمه شــده توسط بیمه 
سلامت نشــاندار شده و از خدمات درمان ناباروری 
در سامانه های این سازمان بهره مند هستند افزود: 
خوشبختانه تعداد مراکز درمان ناباروری طرف قرار 
داد با بیمه ســلامت افزایش پیــدا کرده و در حال 
حاضر ۱۴۴ مرکز درمان ناباروری با بیمه ســلامت 

طرف قرار داد هستند.
همچنین ۳ هزار و 7۹۹ ماما نیز در راستای اجرای 
قانــون جوانــی جمعیت با بیمه ســلامت قرار داد 

همکاری دارند.
وی بــا بیان اینکه هزینه هــای درمان ناباروری در 
ســال ۱۴۰۲ نســبت به ســال قبل آن ۱۲ درصد 
افزایش پیدا کرده اســت تصریح کرد: بدون شــک 
این هزینه ها در ســال جاری نیز افزایش پیدا می 
کند، به طوری که در ســال گذشته جهت 7۵ هزار 

بیمار نشــان دار مبلغی بالغ بر 8۶۶۲ میلیارد ریال 
هزینه شده است.

دکتــر ناصحی در ادامه با اشــاره به اینکه با هدف 
اجــرای قانون جوانــی جمعیت، درمــان کودکان 
کمتر از 7 ســال رایگان شده اســت اظهارداشت: 
در همین خصــوص نیز ۳۲۲ میلیارد تومان هزینه 
شده است، لذا امیدواریم اعتبارات درمان ناباروری 
 و تمام مواد آن همزمان با اســتقبال صورت گرفته

 رشد پیدا کند.
همچنین در این نشســت مدیر کل دفتر خدمات 
تخصصی ســازمان بیمه سلامت ایران گفت: قانون 
جوانی جمعیت پس از تصویب در ســال ۱۴۰۰ به 
دولت ابلاغ و به دنبال آن بیمه ها مکلف شــدند در 
راســتای جوانی جمعیت مفاد این قانون را اجرایی 
کننــد. با توجه به اینکه رونــد جوانی جمعیت در 
گذشته سیر نزولی داشته و جمعیت به سمت پیری 
پیش می رود؛ باید تغییر ریل گذاری انجام می شد.
دکتــر کاملی با تاکیــد بر اینکه ارتقــاء و پویایی، 
افزایش فرزندآوری، کاهش ســن ازدواج، پوشــش 
بیمــه ای زایمان طبیعــی و درمان نابــاروری از 
موارد مهم و مورد توجــه قانون جوانی جمعیت و 
درمان ناباروری اســت افزود: مــواد ۴۳، ۴۴، ۴۵، 
۴۹ و ۵۰ قانــون جوانی جمعیت به ســازمان بیمه 
سلامت محول شــده که خوشــبختانه تاکنون به 
خوبی اجرا شــده است.گفتنی است در این نشست 
دکتر آزادی به ماده ۴۳ ، ۴۴، ۴۵، ۴۹ و ۵۰ قانون 
جوانی جمعیت اشــاره کــرد و گفت: در این قانون 

به تعهدات سازمان بیمه سلامت، پوشش بیمه ای 
مادران باردار و کودکان آنها تا ۵ ســالگی، قرار داد 
گروه های مامایی براســاس مالکیت مرکز، ترویج 
زایمان رایگان در مراکز دولتی و پوشــش بیمه ای 
زایمان سزارین براساس شاخص ها و استانداردهای 

معاونت درمان تاکید شده است.
معــاون دفتــر خدمــات تخصصی ســازمان بیمه 
ســلامت ایران افزود: بیمه سلامت در سال ۱۴۰۱ 
بــرای ۵7 هزار زوج نابــارور 77۲ میلیارد تومان و 
در ســال ۱۴۰۲ برای 7۵ هــزار زوج نابارور 8۶۶ 
میلیارد تومــان هزینه کرده اســت. همچنین در 
این جلســه دکتر رضایی با اشاره به اینکه شاخص 
های جمعیتی باید ارتقاء پیدا کند گفت: سیاســت 

هــای قانون جوانی جمعیت به منظور جلوگیری از 
ســالخوردگی و پیری جمعیت تدوین شده است. 
جوانی جمعیت موضوع فرهنگی، اقتصادی و بحث 
پیچیده ای است که خوشبختانه در حوزه سلامت 

اجرای قانون به درستی انجام شده است.
معاون بیمه و خدمات سلامت سازمان بیمه سلامت 
ایران، با تاکید بر اینکه در شاخص های کل نیاز به 
ارزیابی است افزود: امیدواریم سایر بخش ها بتوانند 
به وظایف خود عمل کنند.در پایان این نشســت از 
خانواده های با شــکوه بیمه شــده ســازمان بیمه 
ســلامت به دلیل داشتن بیش از ۴ فرزند از استان 
های چهارمحال و بختیاری، خوزستان، سیستان و 

بلوچستان و کرمان قدردانی به عمل آمد.

معاون بیمه و خدمات ســازمان بیمه سلامت 
گفت: پیش از اجــرای قانون جوانی جمعیت، 
پوشــش بیمه ای درمان ناباروری و حمایت از 
مادران باردار صفر بود، اما اکنون شاخص های 
حوزه ســلامت برای جوانــی جمعیت مثبت 

است.
 به گزارش راه مردم بــه نقل از پایگاه خبری 
ســازمان بیمه ســلامت ایران؛ مهدی رضایی 
معاون بیمه و خدمات ســازمان بیمه سلامت 
افزود: بر اســاس قانون جوانی جمعیت آنچه 
مربوط به حوزه ســلامت بــوده و وظایفی که 
بر عهده ســلامت گذاشته شده بر اساس مفاد 

قانون ارزیابی مثبتی دارد.
معاون بیمه و خدمات ســازمان بیمه سلامت 
گفت: تســهیلاتی که قرار بود برای زوج های 
نابارور و مادران باردار و فرزندان متولد شده در 
نظر گرفته شود اجرا گذاشته شد و شاخص های 
حوزه ســلامت برای جوانــی جمعیت در این 
حوزه مثبت بود و موفقیت هایی در این حوزه 

داشتیم.
مهدی رضایــی گفت: اکنون خدمات ناباروری 
هم در بخش دولتی و هم در بخش خصوصی 
پوشش ۹۰ درصدی بیمه ای دارد که حمایت 
خوبی اســت ضمن اینکه برای مادران باردار و 
کودکانشان تا ۵ سالگی پوشش بیمه ای برقرار 

شده است.

وی در پاسخ به این سئوال که آیا حمایت های 
قانون جوانی جمعیت در حوزه ســلامت برای 
جوانی جمعیت و افزایش شاخص کل جمعیت 
کافی بوده اســت؟ گفت: اگــر آخرین آمار از 
شاخص جمعیت کشــور را ملاك قرار دهیم 
به نظر می رســد نه تنها تغییری در شــاخص 
کل جمعیتــی ما ایجاد نکرده بلکه شــاخص 

جمعیتی ما کاهش هم داشته است.

قانون جوانی جمعیت 
نیاز به بازنگری دارد

معاون بیمه  و خدمات ســازمان بیمه سلامت 
گفت: اهــداف قانون جوانــی جمعیت جز در 
بخش ســلامت محقق شده اســت و در سایر 

حوزه ها نیاز به بازنگری دارد.
رضایی افزود: براساس آمارگیری سال ۱۴۰۲، 
رشد جمعیتی کشــور 7۱ صدم درصد عنوان 
شــده و این جمعیت مطلوبی نیست و نگرانی 
این است که کارشناسان جمعیتی معتقدند در 
ســال های آینده نرخ جمعیت به کمتر از این 
هم کاهش می یابد که باعث تاثر اســت و به 
همین علت به نظر می رسد باید از کارشناسان 
اهل فــن جمعیتی کمک گرفته شــود و در 
حوزه هایــی ورود و ســرمایه گذاری کنیم که 
بتواند شــاخص کل را تحــت تاثیر قرار دهد، 
بنابراین بازنگری ضروری است و باید به سایر 

علل رشــد جمعیت توجه شود و مهمترین آن 
در حوزه های اقتصادی و امید آفرینی اســت 
برای نســلی کــه نیازمندیم بــه این نهضت 

افزایش جمعیتی بپیوندند.

قشر متوسط جامعه هنوز 
به نهضت افزایش جمعیت نپیوسته اند

معاون بیمه  و خدمات ســازمان بیمه سلامت 
گفت: ما جمعیت ســه فرزند به بالا را شــاید 

در اقشار ضعیف تر جامعه بتوانیم تبلیغ کنیم، 
اما در سایر اقشار شاید خیلی مورد توجه قرار 
نگیرد و جمعیتی که اکنون با این سیاست قهر 
کرده اند و هنوز به این سیاست های جمعیتی 
نپیوسته اند قشــر متوسط جامعه هستند که 
اگر آنها به این نهضت بپیوندند و حتی یک تا 
دو فرزند هم بیاورند می تواند جمعیت کشــور 
را متحــول کنند و آنها نیــاز به توجه دارند و 

سیاستگذار این قشر را باید دریابد.

دو شنبه 31  اردیبهشت 1403   سال بیست و یکم  شماره : 4961

 شــرکت بهره برداری نفت و گاز مسجدســلیمان 
کــه در پهنه ای گســترده به وســعت ۲۲۰۰۰ 
کیلومتــر مربع فعالیــت می نماید، اقدامات عملی 
از محیط زیســت و  را در حفاظــت  شایســته ای 
توســعه فضای ســبز صورت بخشــیده و آن را از 
فرضیــه و تئــوری روی کاغذ بــه فعل درآورده 

است.
 به گــزارش روابط عمومی شــرکت بهره برداری 
که سرپرست  آنگونه  گاز مسجدســلیمان،  و  نفت 
واحــد فضــای ســبز اداره خدمات مهندســی و 
بهســازی اماکن و تأسیســات این شرکت اظهار 
مــی دارد طــی بــازه زمانــی نیمه دوم ســال 
۱۴۰۲ تعــداد ۱۲۰ هــزار اصله نهــال غیرمثمر 
میــان ادارات منابــع طبیعی،حفاظــت از محیط 
زیست،شــهرداری و عموم شــهروندان به صورت 
رایگان واگذار و توزیع شــده اســت و تعداد ۲۰ 
نیز جهت مشــارکت در پویش کاشت  هزار اصله 
یــک میلیارد اصله نهال و توســعه فضای ســبز 
شــهر اهواز بــرای مدیریت عملیــات غیرصنعتی 
ارســال  جنوب  نفتخیز  مناطــق  ملــی  شــرکت 

است. گردیده 
اقدامات عملی  قلی پور در تشریح ســایر   حســن 
واحد فضای ســبز این شــرکت گفــت: در نیمه 
دوم ســال گذشــته و در شــرایطی کــه هوای 
خوزســتان تلطیف و مناســب کاشت و نگهداری 

فضای ســبز گردید تعداد ۲ میلیون و 8۲۲ هزار 
نشــاء گل های فصلــی در اداره مرکزی،ادارات 
ستادی،اماکن و تأسیســات صنعتی و غیرصنعتی 
این شــرکت کاشــته و تا پایان فصل، مراقبت و 

گردید. نگهداری 
نهال مثمر  77۰۰ اصلــه  ادامــه داد: تعداد   وی 
نیــز در راســتای توســعه فضای ســبز در کوی 
هــای ســازمانی و اماکــن و تأسیســات صنعتی 
و غیرصنعتــی این شــرکت کاشــته شــد .  وی 
آوری  و جمــع  تنظیفات  بحــث  بــه  همچنیــن 
پسماندها اشــاره نمود و گفت: به منظور رعایت 
بهداشــت عمومی و جلوگیری از پراکنده شــدن 
پســماندهای خانگــی و تســهیل در جمع آوری 
و دپوی اســتاندارد آنها تعداد ۱۰۰ عدد ســطل 
زبالــه 77۰ لیتری در اطراف منازل ســازمانی و 
بیشتر  شــهروندان  منازل  تراکم  عمدتاً  که  جایی 
از منازل ســازمانی اســت تعبیه و استقرار یافت 
ضمــن آنکه با هــدف ارایه خدمت در راســتای 
خدمات عام المنفعه این شــرکت، تعداد ۶۵ عدد 
ســطل زبالــه 77۰ لیتری میان شــهرداری های 
توزیــع  عنبــر  و  مسجدســلیمان،لالی،هفتکل 
گردیــد.  سرپرســت واحــد فضــای ســبز اداره 
خدمات مهندســی و بهسازی اماکن و تأسیسات 
شــرکت بهره برداری نفت و گاز مسجدســلیمان 
بــه الــزام قانونی صنایــع مبنی بــر احداث ۱۰ 

درصد از مســاحت واحدهای تولیدی در راستای 
ایجاد فضای ســبز اشــاره نمود و گفت: در این 
صنعتی  تأسیســات  مترمربع   ۶8۵۰۰۰ شــرکت 
و غیرصنعتــی وجــود دارد که طبــق قانون می 
قابل  ۶8۵۰۰ مترمربــع فضــای ســبز  بایســت 
نگهداری ایجاد شــده باشــد در حالیکه براساس 
علاقمندی هیأت مدیره محترم شــرکت به حفظ 
و توســعه فضای ســبز مقدار ۱8877۰ مترمربع 
یعنــی ۲.۵ برابر بیشــتر از تکلیف قانونی، فضای 
ســبز قابل نگهداری در این شــرکت وجود دارد 
بــه گونه ایکه در یکی از واحدهــای صنعتی این 
۲۴۰۰۰ مترمربع مســاحت آن می  شــرکت که 
۱۹ برابر  ۴۵۰۰۰۰ مربع یعنی نزدیک به  باشــد 
ایجاد  قانونی درختکاری و فضای ســبز  تکلیــف 

 . است  شده 
 حســن قلی پور در خاتمه به پویش کاشــت یک 
میلیــارد اصله نهال در دولت ســیزدهم اشــاره 
نمود و گفت: با دســتور مدیرعامل شــرکت ملی 
بهره  نفتخیز جنوب و مدیرعامل شــرکت  مناطق 
باب   8 تعداد  برداری نفت و گاز مسجدســلیمان 
نهالســتان با ظرفیــت تولید ســالانه ۲۰۰ هزار 
اصله نهال در این شــرکت ایجاد شد که تحسین 
و تقدیــر مدیــرکل منابع طبیعــی و آبخیزداری 
اســتان خوزســتان را از این اقدام عملی موجب 

گردید.

اقدام عملی شرکت نفت و گاز مسجدسلیمان در توسعه فضای سبز؛

حفاظت از محیط زیست و توسعه فضای سبز در پهنه ای وسیع و گسترده صورت می گیرد
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شــهزاد بهــادری_ به مناســبت ســی و 
آزاد  دانشــگاه  تاسیس  ششمین ســالگرد 
اســلامی واحد خمینی شــهر، رئیس این 
دانشــگاه با حضــور در جمــع خبرنگاران 
علاوه بــر ارائــه گزارشــی از تاریخچه و 
امکانات ، آینده این دانشگاه را نیز ترسیم 

نمود.
 علی حیدری رئیس دانشگاه آزاد اسلامی 
واحد خمینی شــهر در ابتدا تاریخچه ای از 

تاسیس این دانشگاه گفت و افزود:
 این دانشــگاه که در سال ۱۳۶7 به همت 
مــردم خمینی شــهر تاســیس گردیده ؛ 
امروز دارای 7 هزار و 7۵۱ دانشجوســت و 
تاکنون بیش از ۴۵ هزار فارغ التحصیل را 

نموده است. اجتماع  تحویل 
 دکتر حیدری فضای این دانشــگاه را 7۲ 
هکتــار اعلام و به  بیان ســایر ویژگی های 

دانشگاه پرداخت و اعلام داشت :
هم اکنون این دانشگاه دارای ۹۵ هزار متر 
مربع زیربناست که ۴ هزار متر مربع آن به 
چهار شــرکت دانش بنیان اختصاص دارد 
و یکهزار و ۳77 متر مربــع به کتابخانه و 
۱۰۰ هــزار متر مربع فضــای رفاهی دارد 
. دانشــگاه دارای ۹۰ کارگاه و آزمایشگاه 
اســت کــه در فضایی برابــر ۵۵ هزار متر 

مربع احداث شده است.
 رئیس دانشــگاه خمینی شــهر در ارتباط 
بــا فعالیت هــای علمی این دانشــگاه هم 
گفــت تاکنون 8 هزار و 88۰ مقاله در این 
دانشــگاه تولید شــده و ۶۹ کتاب توسط 
اساتید تالیف و چاپ گردیده است و ۴۰۰ 
طرح پژوهشی با کمک صنعتگران به اجرا 
درآمــده اســت و  همچنیــن ۶۴ اختراع 
مختلف در این دانشگاه به ثبت رسیده که 
این باعث گردید تا از سوی خبرگزاری آنا 
عنوان دانشگاه مخترعان و مبتکران به این 

دانشگاه اطلاق گردد.
 حیــدری عضــو هیئــت علمی دانشــگاه 
خمینی شــهر، 8 شــاخصه ایــی که یک 
دانشگاه را برتر می سازد را یاد آوری نمود 

و اعلام داشت:
و  تحقیقــات   ، کارآفرینــی  و  نــوآوری   
کتاب ها  انتشارات   ، تحقیقاتی  ظرفیت های 
و مقالات منتشر شــده و امکانات دانشگاه 
، اســاتید حاضر در دانشگاه )با مرتبه های 
 ، التحصیــلان  فــارغ  علمــی(  مختلــف 
مســئولیت اجتماعی و هشــتمین شاخص 

سرزندگی و پویایی است.
 وی در همین ارتباط اعلان داشت:

 نزدیک بــه ۴۰ مرکز فناور در دانشــگاه 
داریم و تجهیزات کارگاهی و آزمایشگاهی 
این دانشــگاه کم نظیر اســت و اختراعات 
متعددی در این دانشــگاه انجام و به ثبت 

رسیده است.
 دکتر حیــدری در ادامه بــه فعالیت های 
دانشگاه  پژوهشی صورت گرفته در  متعدد 

اشاره نمود و خاطرنشان ساخت :
ســه مجله علمــی و پژوهشــی معتبر در 
رشــته های اقتصاد، مکانیک و مهندســی 
مواد در این مرکز به چاپ می رســد و ۶۹ 
کتاب توسط اساتید تاکنون به چاپ رسیده 
؛ علاوه بر آن یکهزار و۳8۹  مقاله از سوی 
اعضای هیئت علمی و دانشــجویان منتشر 
شده و عیار اچ- ایندکس )H-index( ما 
۱۰۵ اســت ؛ در حالی که به عنوان مثال 
ایــن عیار )hظ index(، برای دانشــگاه 
آزاد  واحــد تهران مرکزی ۹۳ می باشــد 
.؛دانشــگاه خمینی شهر دارای ۴۳7 استاد 
اســت که یکصد نفــر آنها تمــام وقت و 
مابقی مدعو هســتند که اغلب آنان از فارغ 
التحصیلان دانشــگاه های خارج از کشور و 

داخلی می باشند. معتبر  دانشگاه  یا 
 حیدری در خصوص امکانات دانشگاه هم 

گفت :
تمامی امکانات رفاهی و ورزشی در دانشگاه 
موجود است و دارای آزمایشگاه های متعدد 
و ســرویس مرکزی هســتیم ؛ اما آنچه به 
شــدت به آن نیاز داریم ســرویس رفت و 
برگشت دانشــجویان است که امیدواریم با 
این سرویس  عنایت مسئولین شهرســتان 

فراهم گردد و از دغدغه دانشجویان بکاهد.
 وی با اعلام اینکه شــما شعار سرزندگی و 
پویایی  را در دانشــگاه آزاد اسلامی واحد 
خمینی شــهر به  عینه می بینید ؛  تصریح 

نمود :
افتخار ما در این دانشگاه فارغ التحصیلان 
پژوهشــگران  و  اســاتید  و  مــا هســتند 
برجســته ای که در دانشــگاه حضور دارند 
و افتخــارات و اختراعات متعددی را برای 

دانشگاه خلق کرده اند.
 دکتر علی حیدری رئیس دانشگاه خمینی 
شــهر با ابراز اینکــه دانایــی _  توانایی 

می آورد تاکید نمود :
دانشگاه خمینی شــهر امروز حلقه واسطه 
بیــن دانایی و توانایی اســت و با همکاری 

بــا صنعت این نقش خود را ایفا می نماید.

 حیدری با بیان اینکه امروز صنعت تشــنه 
نیروی متخصص است گفت :

 من زمانی می توانم در این دانشگاه افتخار 
کنم که مشکلی از خمینی شهر، اصفهان و 
یا کشورم را حل نمایم و این کار با فعالیت 

هم افزا،
 تعهــد در کار،  دســتیابی بــه ســازمان 
یادگیرنده و افزایــش بهره وری و پایداری 

می گردد. میسر  اقتصادی 
 دکتــر حیــدری یکــی از سیاســت های 
مهمش در دانشــگاه را توسعه جدی مراکز 
رشــد و  متحمل ســاختن آنان دانست و 

اضافه نمود : 
رهبری شــعار امســال را جهــش تولید با 
مشــارکت مردم نامگذاری کردند و با کار 
می توان رشــد را افزایــش داد اما  جهش 

دیگــر با کار زیاد حاصل نمی شــود و نیاز 
بــه یک نوآوری و فناوری در کار اســت و 
این دانشگاه اســت که می تواند فناوری و 
نــوآوری را به وجــود آورد و اگر بخواهیم 
دانشــگاهی پیشرو داشته باشیم باید پیوند 

میان دانشگاه و صنعت راعمیق تر کنیم .
وی وظیفه دانشــگاه را تربیت نیروی عاقله 
کشــور دانست و اعلام داشــت :    ما در 
دانشــگاه علاوه بر تربیت نیــروی عاقله با 
ایجــاد مدارس عالی مهارتــی با کمک  به 
صنعــت می خواهیــم جهــش را به وجود 
آوریم  چــرا که رویکرد دانشــگاه تغییر از 
نســل ۳ به نسل ۴ اســت و می خواهیم  با 
آموزش هــای تخصصی دانش را تبدیل به 

کنیم. توانایی 
رئیس دانشــگاه آزاد اسلامی واحد خمینی 

شهر در پاســخ به این سوال که مهمترین 
چالش شــما در حال حاضر چیست ؛ اعلام 
داشت: مهمترین چالشــی که با آن روبرو 
هستیم نیروی انســانی است و اینک پس 
از ۳۶ ســال بخش مهمــی از نیروهای ما 

می شوند. بازنشسته 
 دکتــر حیــدری جایگاه دانشــگاهش در 
میان دانشــگاه های آزاد اســلامی کشــور 
را همــواره از ۱ تا ۳ اعــلام و اضافه نمود 
ما اگــر بخواهیم موفق باشــیم باید هم با 
دانشگاه های  با  و هم  دانشــگاه های داخل 
خارج از کشــور ارتباط داشــته باشیم که 
این ارتباط همواره وجود داشــته به شکلی 
کــه هم اکنون ســه تن از اســاتید ما در 
ژاپن  فرصــت مطالعاتــی در کشــورهای 

،کانادا و آلمان حضور دارند.

صنعت ما امروز تشنه ی نیروی متخصص است

داستان تکراریِ »ارز ترجیحی« و تورمی که در راه است!؟
خبر

 برگزاری نشست خبری کنگره بزرگداشت 
سرداران و 12000 شهید استان تهران در فرمانداری شهرستان ری

نشســت خبری کنگره بزرگداشت سرداران و ۱۲۰۰۰ شــهید استان تهران  باحضور 
مهدی باب الحوائجی معاون اســتاندار تهران و فرماندار ویژه شهرستان ری و رئیس 
کنگره بزرگداشت شهدای شهرستان ری، ســرهنگ پاسدار روح الله قنبری فرمانده 
ناحیه مقاومت حضرت عبدالعظیم الحســنی)ع( و دبیر کنگره شــهدای شهرســتان 
ری، حســین نصرالله رئیس بنیاد شــهید و امور ایثارگران شهرستان ری و جمعی از 
خبرنگاران و اصحاب رســانه در محل سالن جلســات شهدای مدافع حرم ساختمان 

فرمانداری شهرستان ری برگزار شد.
در این مراســم از گزیده کتاب »قاســم حاج قاســم« نوشــته خانم زینب مولایی، 
زندگینامه شــهید مدافع حرم و فرزند دلاور شهرری، شهید وحید زمانی نیا همرزم و 

محافظ شهید حاج قاسم سلیمانی رونمایی شد.
در حاشــیه این مراسم از مسعود ترکاشــوند مدیر و کارشناسان اداره روابط عمومی 

فرمانداری شهرستان ری تجلیل شد

دکتر محمدصادق خرسند

ســرمقاله، راه مردم؛نگاهی به مصوبه جدید 
هیــأت وزیران دربــاره ارز ترجیحــیِ کالاهای 
اساسی در ســال ۱۴۰۳، نشان می دهد برخی 
اقلام نظیر چای، برنج، روغن و لاستیک خودرو 
دیگر مشــمول این ارز نیستند و واردات آن ها 
با ارز نیمایــی انجام می گــردد. اقدامی که به 
طور قطع رشــد قیمت ها را بــه همراه خواهد 
داشــت؛ مثل حذف ارز ترجیحی شــکر که به 
دنبال افزایش قیمت چغنــدر قند، افزایش ۵۱ 
درصدی قیمت این محصول را نســبت به آبان 
سال گذشــته رقم زده است. در نگاه اول، دلیل 
حذف گام به گام کالاها از لیست ارز ترجیحی، 
محدودیت هــای ارزی و همچنین جلوگیری از 
فسادهای این حوزه عنوان می شود؛ اما بررسی 
ها نشــان می دهد در حذف ارز ترجیحیِ اقلام 
پرمصرفی چون برنج، چای و شــکر، بیشــترین 
فشار به دهک های پایین جامعه وارد می شود؛ 
امری که گویــا چندان مورد توجه مســئولان 
اقتصادی دولت قرار ندارد. اگرچه در اثر فشــار 

رسانه ها و افکار عمومی لیست کالاهای مشمول 
ارز ۲8۵۰۰ تومانــی اصــلاح و برنج و روغن به 
آن اضافــه گردیــد، امــا به نظر می رســد بی 
تدبیری های حوزه اقتصــاد کماکان ادامه دارد 
و همچنان، »گران کردن« به عنوان دمِ دســتی 
ترین راه بــرای برون رفت از مشــکلات ارزی، 
تجویز می شــود. تکرار تجربه شکســت خورده 
حــذف ارز ۴۲۰۰ تومانی که با عنوان »جراحی 
بزرگ اقتصادی« انجام شــد، چشم انداز نکران 
کننــده ای را در برابر دیــدگان ملت قرار داده 
است. دولت ســیزدهم در ســال ۱۴۰۱ با این 
توجیه کــه ارز تخصیصی برای واردات کالاهای 
اساســی به هدف اصابت نمی کنــد و تداوم این 
روند سبب فساد، افزایش فاصله طبقاتی و رشد 
قیمت ها می شــود، طرحی موســوم به جراحی 
اقتصادی را اجــرا کرد. در این طــرح قرار بود 
ضمن حــذف ارز ۴۲۰۰ تومانی و افزایش مبلغ 
یارانــه ها، فقط قیمت مرغ، تخم مرغ، لبنیات و 
روغن افزایش پیدا کنــد و قیمت حمل ونقل و 
سایر کالاها رشدی نداشــته باشد چون جبران 
هزینه آن در طرح دیده شــده بود. اما در عمل، 

نه تنها این طرح به هدف اعلامیِ دولت نرسید، 
بلکه باعث شکســته شدن رکوردِ افزایش قیمت 
مواد غذایی در ایران شــد؛ به طوری که در این 
حوزه حتی رکوردهای بالاتر از 7۰ درصد نیز به 

ثبت رسید.
علاوه بر این قرار بود فهرســت اقلام مشــمول 
دریافت ارز ترجیحی فقط شامل ۵ قلم کالا باشد 
اما در نیمه اول سال ۱۴۰۲ این لیست به ۲۰۰ 
قلم افزایش پیدا کرد! به طوری که دولت مجبور 
شد در نیمه دوم سال ۱۴۰۲، به دلیل محدودیت 
های ارزی، این لیســت را مــورد بازنگری قرار 
دهد. بعد از این اقدام، تعداد کالاهای لیست ارز 
۲8۵۰۰ تومانی به ۲8 قلم کاهش پیدا کرد. این 
امر یعنی دولت در کاهش دامنه اقلام فهرســت 
ارز ترجیحــی کــه یکی از اهــداف مهم حذف 
ارز ۴۲۰۰ تومانــی بود، ناکام بوده اســت. نکته 
مهمی که نباید از نظر دولتمردان پنهان بماند، 
گسترش دامنه فقر و افزایش دهک های پایین 
جامعه اســت که حاصل زوال طبقه متوسط می 
باشــد. از این رو هرگونه تغییری در راهبردهای 
کلان اقتصادی بایــد با توجه به حال و روز این 

دهک ها باشــد. بدون تردید، تاب آوری طبقات 
ضعیف جامعه که دیگــر حالا علاوه بر کارگران 
شامل طیفی وسیعی از کارمندان نیز می شود، 
نسبت به دو سال گذشته کمتر شده است. گویا 
مشــکلات معیشــتی و کاهش توان خرید، دو 
معمایی هســتند که اراده یا توانی برای حل آن 
وجود ندارد.نباید از کنار این مســأله به سادگی 
عبور کرد که دامنه مشکلات معیشتی به حوزه 

سیاست نیز کشیده شده است. 
بدون تردیــد یکی از دلایل اصلــی بی تفاوتی 
اجتماعی نسبت به مسائل مهمی چون انتخابات 
که در یک دهه گذشــته روز به روز بیشتر شده، 
نارضایتی عمومی از شیوه اداره اقتصاد است. از 
این رو، اصرار به تداوم سیاســت »گران کردن« 
با توجیهاتی چــون افزایش نقدینگی و رشــد 
پایه پولی، بدون تــلاش برای حذف موانع مهم 
در حــوزه اقتصــاد، تبعات اجتماعی، سیاســی 
و فرهنگی برای کشــور در پی خواهد داشــت. 
تبعاتی کــه کمترین تأثیر آن کاهش ســرمایه 
اجتماعی نظام سیاســی و عمیق ترین شــدن 

شکاف طبقاتی خواهد بود. 

رئیس دانشگاه آزاد اسلامی واحد خمینی شهر

شنبه های یهودی
فاطمه شکیب رخ

 
یادداشــت، راه مردم؛تصویب قانون تعطیلی 
شنبه ها توســط مجلس یازدهم، ایجاب می کند 
تا گذری بر تاریخ »شــنبه های یهودی« داشته 
باشــیم؛ در ابتدای امر یادمــان نرودکه یهودیان 
در تاریخ جهان، از قدیم الایام، نســبت به حفظ 
حرمت شنبه های تقویم خویش، تعصب داشتند 
و مانند ما مســلمانان به راحتی، درصدد دســت 
شســتن از شــعائر مذهبــی و فرهنگی خویش 
نبوده انــد؛ قابل توجه آنکه، نــام روز جمعه در 
هویت مســلمانانی امت اســلام نیز، چنان یک 
ســتاره درخشــان بوده و این مطلب از چشــم 
سفرنامه نویسان، پوشــیده نمانده است! شاردَن 
جواهرفروش و جهانگرد فرانســوی که پژوهش 
های خوبی درباره ایران عصر صفوی دارد؛ آورده 
اســت که در تمام طول مدتی که در سفر بوده ام 
و هرجا گذر کرده ام، به جایی نرسیده ام که زمان 
را نســبت به هفته حساب نکنند و یگانه اختلاف 
در روز آغاز هفته است. بدین معنی که فی المثل 
مسلمانان ابتدای هفته را جمعه، یهودیان شنبه 

و مسیحیان یک شنبه و جماعتی دیگر سه شنبه 
می داننــد. او اضافه می کند که مســلمانان در 
روز جمعه که به معنی روز اجتماع اســت، برای 
گزاردن نماز جماعت و ستایش خدای بزرگ گرد 

هم می آیند )سفرنامه شاردن، ج ۳، ص۱۰۱۳(.
 روزهــای مقدس در نزد یهودیان، بســیار حائز 
اهمیت اســت؛ مانند روز اول تشری )یکی از ماه 
های یهود( که عید آغاز سال است و در این روز 
در بوقها و شاخها مي دمند و نیز کار کردن در این 
روز را روا نمي دارند؛ چنانکه در روزهای شــنبه، 
کار کردن را صحیح نمی دانند )آثار الباقیه، ص 
۴۲7(. قداســت روز شنبه در نزد یهودیان ریشه 
تاریخی دارد و معتقدند که روز حشــر و حساب 
و کتاب، روز شــنبه خواهد بــود و از این رو، هر 
شنبه در نظر ایشان رستاخیزی شمرده می شود 

)آفرینش و تاریخ، ج۲، ص۴۰۶(. 
اهمیت روز شــنبه در تاریخ صدر اسلام نیز، در 
چشم یهودیان به چشــم می خورد و در جریان 
غزوه خندق، وقتی قریشــیان با رویگردانی بنی 
قریظه مواجه شــدند؛ یهودیان نزد قریشیان عذر 
آوردند که شــنبه است و ما در شــنبه ها نمی 
جنگیــم!   )العبر، ج۱، ص۴۲۶(. در جریان همین 

جنگ بود که برخی از یهودیان تصمیم به شــبی 
خون بر امت اسلام گرفتند و با خویش پنداشتند 
که چون مسلمانان از شنبه های ما ایمن هستند، 
فرصت خوبی بــرای حمله خواهد بود؛ اما برخی 
دیگــر از آنان به جدیت به مخالفت برخاســتند 
که ما شــنبۀ خود را نمی شــکنیم )مغازی، ج۲، 
ص۳8۰(. ابــو عیســی وراق در کتاب مقالات از 
طایفه ای  یهودی بنام عنانیه، ســخن می گوید 
که در روز شــنبه هیچ کاری را انجام نمی دهند؛ 
حتی بچه های خود را در این روز ختنه نمی کنند 
و عمل شنبه را برای روز بعدی می گذارند. عقیده 
دیگــری از یک طایفه یهود هم نقل می کند که 
آنان هیچ عیدی را در شــریعت موســی جز روز 
شــنبه نمی دانند! همو ادامه می دهد که طایفه 
الیانیه، یکی از طوایف یهود، هیچ عیدی را معتبر 
نمی داننــد و تنها روز شــنبه را عید مي گیرند 
)آثار الباقیــه، ص ۴۴۲(. اما همیــن متعصبان 
به عید شــنبه، هنگامی که لباس اســلام برتن 
پوشــانیدند؛ دیگر ارزش و جایگاهی برای شعائر 
پیشــین خویش قائل نبودند چنانچه، مخیریق 
عالم یهودی مســلمان شده، وقتی با بهانه جویی 
یهودیان به خاطر پرهیز از جنگ در روز شــنبه 

)جنگ احد( مواجه شد، به یاران گذشته خویش 
گفت که دیگر شــنبه معنایی )در نزد او( ندارد! 
ســلاح خود را برداشــت و همراه رسول خدا به 
میدان جنگ آمد و به شــهادت رســید )مغازی، 
ج ۱، ص ۱۹۰(بــا توجه به مطالب بیان شــده و 
ترسیم اهمیت تاریخی تعطیلی روز شنبه در نزد 
یهودیان و تاکید موکد اندیشــمندان مسلمانان، 
بر پرهیز از ســلطه فرهنگی بیگانگان، این سوال 
جــدی باقی مــی ماند که علت اصــرار و تلاش 
نمایندگان ملت، در خالی کردنِ روزهای شــنبه 
از فعالیت مسلمانان چه می تواند باشد؟! از طرف 
دیگر، مــن باب یادآوری بــر نمایندگان محترم 
مجلس، بد نیســت یادآور شــویم کــه بر طبق 
قاعده نفی ســبیل، هر نوع راه نفوذ و سلطه کفار 
بر جوامع اسلامی در حوزه های مختلف سیاسی، 
نظامی، اقتصادی و فرهنگی باید مســدود شود. 
این قاعده بیانگر دو جنبه ایجابی و ســلبی است 
که جنبه ســلبی آن ناظر بر نفی سلطه بیگانگان 
بــر مقدرات و سرنوشــت سیاســی و اجتماعی 
مسلمانان و جنبه ایجابی آن بیانگر وظیفه دینی 
مســلمانان در حفظ اســتقلال سیاسی و از بین 

بردن زمینه های وابستگی می باشد.
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در نخستین جشنواره فناورانه روابط عمومی کشور 
که با حضور جمعی از استادان و دانشجویان و فعالان 
عرصه روابط عمومی در دانشــگاه علامه طباطبائی 
برگزار شــد، روابط عمومی فــولاد مبارکه در قالب 
پنلــی با موضوع مدیریت بحــران، تجارب خود در 
این زمینه را با شرکت کنندگان به اشتراك گذاشت.
بهادری ، دانشــگاه علامه طباطبائی در آستانه روز 
جهانی ارتباطات و روز ملی روابط عمومی، نخستین 
جشنواره فناورانه روابط عمومی کشور از ۲۲ تا ۲۶ 
اردیبهشت ماه سال ۱۴۰۳ با حضور رئیس دانشگاه 
علامه طباطبائی، مسئول نهاد نمایندگی مقام معظم 
رهبری در دانشــگاه، رئیس حوزه ریاست و روابط 
عمومی، معــاون فرهنگی و اجتماعــی، جمعی از 
اســتادان، رؤسای دانشکده ها، دانشجویان و فعالان 
روابــط عمومی کشــور به کوشــش انجمن علمی 
دانشجویی روابط عمومی دانشگاه علامه طباطبائی 

در پردیس مرکزی این دانشگاه آغاز به کار کرد.
هــدف از برگــزاری این جشــنواره تعالی ســطح 
فعالیت های فرهنگی، علمی و آموزشی، بزرگداشت 
هفتــه روابط عمومــی و ارتباطــات و گردهمایی 
فعالان این حوزه، ایجاد زمینه های فعالیت انفرادی 
و گروهی دانشــجویان و شــرکت در مســابقات، 
شناسایی دانشــجویان مســتعد و هدایت آنان به 
بازار کار، پــرورش تفکر خلاقانــه و ایده های ناب 

در جهت مسائل کشــوری، آموزش های فشرده در 
جهت آماده سازی دانشــجویان و شرکت کنندگان 
جهــت ورود به بازار کار و فعالیــت حرفه ای خود، 
توانمندسازی انجمن ها و اتحادیه های کشوری زیر 
نظــر وزارت علوم، همکاری با پارك علم و فناوری، 
آشــنایی و ارتباط ســازی با فعالان حوزه رسانه و 
روابط عمومی است.این جشــنواره در شش محور 
»بــوت کمپ روابط عمومی«، »کلیــات و مقدمات 

روابط عمومی«، »رسانه در عصر هوش مصنوعی«، 
»مدیریــت ارتباط با رســانه ها در روابط عمومی«، 
»مدیریت ارتباط با مشتریان )CRM(« و »تبلیغات 
بازرگانی« در حال برگزاری است. همچنین سه پنل 
تخصصی با موضوعات، »هم زیستی روابط عمومی با 
دنیای رســانه ها«، »تأثیر رسانه در توسعه ورزش و 
گردشــگری« و »مدیریت بحران در روابط عمومی؛ 

چالش ها و تجربه ها« برگزار شد.
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خبر خبر

پارک علم و فناوری سلامت در شهرکرد تأسیس می شود

رئیس دانشــگاه علوم پزشــکی و خدمات بهداشــتی درمانی چهارمحال و بختیاری از موافقت وزارت 
بهداشت با تأسیس پارك علم و فناوری سلامت در این دانشگاه خبر داد.

به نقل از روابط عمومی دانشگاه علوم پزشکی شهرکرد، رئیس دانشگاه علوم پزشکی و خدمات بهداشتی 
درمانی چهارمحال و بختیاری از موافقت وزارت بهداشــت با تأســیس پارك علم و فناوری سلامت در 

این دانشگاه خبر داد.
محمدحسین اعرابی در تشریح این خبر اظهار داشت: به استناد رأی صادره در دویست و نود و دومین 
جلسه شورای گسترش دانشــگاه های علوم پزشکی با تأسیس پارك علم و فناوری سلامت در دانشگاه 
علوم پزشــکی و خدمات بهداشــتی درمانی شــهرکرد موافقت به عمل آمد. این نامه با امضای بهرام 

عین اللهی وزیر بهداشت درمان و آموزش پزشکی به دانشگاه ابلاغ شده است.
خردادماه ســال گذشــته ناظرین معاونت تحقیقات و فناوری وزارت بهداشت، درمان و اموزش پزشکی 
کشور، پتانسیل ها، زیرساخت ها و ظرفیت های موجود جهت احداث پارك علم و فناوری سلامت در این 

دانشگاه را به صورت میدانی و از نزدیک مورد ارزیابی و بررسی قرار دادند.
اشــتغال زایی و خلق ثروت برای اســتقرار شــرکت های دانش بنیان که از نوپا بــودن خارج و به بلوغ 

رسیده اند، از اهداف پارك علم و فناوری در حوزه سلامت است.

 تقدیر از روابط عمومی آبفای نجف آباد
 به عنوان روابط عمومی برتر شهرستان

در گردهمایــی روابط عمومی های ادارات نجف آباد، از روابط عمومی آبفای نجف آباد به عنوان یکی از 
روابط عمومی های  برتر شهرستان تقدیر شد.

همزمان با روز جهانی ارتباطات و روابط عمومی، گردهمایی مســؤلین روابط عمومی ادارات شهرستان 
نجف آباد با همکاری فرمانداری  و به میزبانی اداره آب و فاضلاب نجف آباد برگزار گردید.

در این گردهمایی معاون اســتاندار و فرماندار ویژه شهرستان، مشاور استاندار و مدیرکل روابط عمومی 
استانداری و معاونین فرمانداری حضور  داشتند.

در ایــن برنامــه  مدیر آب و فاضلاب منطقه نجف آباد گفت: روابــط عمومی آبفای نجف آباد  در حوزه 
آموزش همگانی و موارد مربوطه نقش مهمی دارد و موفق عمل کرده است، این در حالیست که مدیریت 

افکار عمومی و اعتماد سازی برای مخاطبان از وظایف روابط عمومی است .
جواد کاظمی اضافه کرد: با تلاش روابط عمومی، مطالبات مردم در فضای مجازی پاســخ داده می شود 

لذا بسیاری از مراجعات حضوری مردم به اداره کمتر شده است.
وی به بخشی از اقدامات انجام شده توسط این اداره نیز اشاره کرد و گفت: سال گذشته بالای ۱8 هزار 
متر لوله گذاری و ۴ هزار متر نیز اصلاح شــبکه در منطقه انجام شــده است.  بهره برداری از مخزن آب 

نهضت آباد و تقویت حوضچه آب جلال آباد نیز از دیگر اقدامات آبفای نجف آباد بوده است .
مدیر آبفای نجف آباد اظهار داشت: در سال گذشته ۴۶۲۰ فقره حادثه در بخش آب و فاضلاب  داشتیم 
که با تلاش همکارانم برطرف شــد، همچنین با توافق انجام شــده با بخش خصوصی قرار اســت ۱۰۰ 

کیلومتر شبکه گذاری در بخش فاضلاب انجام شود.
فروش ۱۵۶۳ انشــعاب شهری و ۱7۰ انشعاب روستایی از دیگر بخش های سخنان مدیر آب و فاضلاب 
شهرستان نجف آباد بود که بدان اشاره کرد و افزود: انشعابات غیر مجاز را با کمک دادستانی و مقامات 
قضایی پیگیری و قطع می کنیم و کســانیکه در این راستا اطلاع رسانی و همکاری می کنند حمایت و 

تشویق می کنیم .
همچنیــن در این گردهمایی که با هدف فرهنگ ســازی مدیریت مصرف برگــزار گردید، به برخی از 
راهکارهای مدیریت مصرف آب اشــاره شــد تا کارکنان دســتگاه های اجرایی با کاربردی کردن این 

راهکارها در محل کار و محیط خانواده زمینه ساز نهادینه کردن فرهنگ درست مصرف آب باشند .
ونیز  در ادامه برنامه گردهمایی روابط عمومی های ادارات نجف آباد، به منظور آشنایی بیشتر کارکنان 
دستگاه های اجرایی با  چگونگی تامین آب شرب سالم و بهداشتی آب منطقه نجف آباد، بازدیدی هم 

ازآزمایشگاه بیولوژوی شهرستان صورت گرفت .

حفر 1۸ چاه برای تأمین آب شرب 
چهارمحال و بختیاری

مدیرعامل آبفای استان چهارمحال و بختیاری از 
حفر ۱8 چاه برای تأمین آب شــرب استان خبر 

داد.
محمد کریمی اظهار داشت: در جهت تأمین آب 
آشامیدنی اهالی ســاکن در شهرها و روستاهای 
اســتان چهارمحال و بختیاری و بــرای جبران 
کمبود آب شــرب یک شــرکت در سال گذشته 
حفاری ۱8 حلقه انواع چاه دستی دهانه گشاد با 
حفر گالری، آهکی و ضربه ای را به انجام رسانید.

وی اعتبار هزینه شــده بــرای حفر این چاه ها را 
بالغ بر ۹۰ میلیــارد ریال اعلام کرد و بیان کرد: 
با حفاری این چاه ها توانســتیم ۱7۶ لیتر آب به 

منابع آب شرب در دسترس اضافه کنیم.
مدیرعامل شــرکت آبفای چهارمحال و بختیاری 
حفر عمیق ترین این چاه ها را در بروجن به عمق 
۲8۰ متــر و کم عمق ترین آن ها را در بازفت ۱۵ 
متر عنوان کرد. وی از همراهی مردم شــریف که 
در این مدت با مدیریت مصرف آب آشــامیدنی 
یاریگــر فرزندان خود در شــرکت آب و فاضلاب 
هســتند قدردانی و بیان کــرد: هرگونه مدیریت 
مصــرف آب کمک به افزایــش ذخایر آبی برای 
آیندگان اســت.کریمی، در مجموع حفاری های 
انجام شــده در این ۱8 چاه را ۱۲۶۴ متر اعلام 
کــرد و افزود: برای ۵ چاه حفر شــده به صورت 
دســتی ۱۰۱ متر گالری نیز برای افزایش آبدهی 

این چاه ها حفر شده است.

در نخستین جشنواره فناورانه روابط عمومی کشور انجام شد؛

ارائه تجارب روابط عمومی فولاد مبارکه در حوزه مدیریت بحران
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آگهی نوبتی سه ماهه سوم سال 1402

بموجــب ماده ۵۹ آئین نامه قانون ثبت  ، املاك مشــروحه ذیل واقع در بخش 
۲۲ - ارومیه حوزه ثبتی پیرانشــهر که در ســه ماهه سوم سال  ۱۴۰۲  تقاضای 

ثبت شده جهت اطلاع عموم آگهی میگردد .
ششــدانگ یک باب ساختمان بمساحت ۲۳8/7۰   متر مربع تحت پلاك  ۳۱۵۰  
فرعــی از ۲۶ -  اصلی بخش ۲۲ - ارومیه بنام آقای ســید جعفر صالحی فرزند 
ســید عباس بشماره ملی ۲8۹۹۱۰۳۹۰۳ و خانم سیده نیشتمان عبدالهی فرزند 
سید خالد بشــماره ملی ۲8۹۹7۶۵۶8۱ ) هر کدام نسبت به سه دانگ مشاع از 

ششدانگ ( واقع در شهرستان پیرانشهر -  بلوار کردستان کوچه 8 متری 
لذا مطابق ماده ۱۶ قانون ثبت  ، کســانیکه نســبت به ملک فوق اعتراض داشته 
باشند میتوانند اعتراض خود را از تاریخ انتشار نوبت اول بمدت ۹۰ روز مستقیما 
به اداره ثبت پیرانشــهر تسلیم و رســید دریافت دارند ضمنا چنانچه به ملک یا 
املاك مزبور قبل از انتشار آگهی دعوایی در دادگاه اقامه شده باشد برابر ماده ۱7 
قانون ثبت ذینفع میتواند گواهی مشــعر بر اقامه دعوا از دادگاه اخذ و در مهلت 
مقرر به اداره ثبت پیرانشهر تحویل نماید والا حق او ساقط خواهد شد و بموجب 
ماده 8۶ آئیــن نامه اصلاحی قانون ثبت معترض باید ظرف مدت یکماه از تاریخ 
تقدیم اعتراض داد خواســت به مرجع قضایی تقدیم و در غیر اینصورت متقاضی 
ثبت یا نماینده قانونی وی میتواند به دادگاه مربوطه مراجعه و گواهی عدم تقدیم 
دادخواســت دریافت و به اداره ثبت مربوطه تحویل نماید این آگهی در دو نوبت 

بفاصله ۳۰ روزمنتشر خواهد شد.

حبیب الهامی 
 رئیس اداره ثبت اسناد و اما ك پیرانشهر

 از طرف مراد رسول مهر بخش 

نوبت اول :   ۱۴۰۳/۰۲/۰۱ 
نوبت دوم :  ۱۴۰۳/۰۲/۳۱
شناسه آگهی :  ۱۶87۵۰۲

 آگهی موضوع ماده 3 و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین و تکلیف
 وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی

نظر به دســتور مواد ۱و۳ قانــون تعیین تکلیف وضعیت اراضی و ســاختمان های 
فاقد ســند رســمی مصوب ۱۳۹۰/۹/۲۰ املاك متقاضیانی کــه در هیأت موضوع 
مــاده یک قانون مذکور مســتقر در واحــد ثبتی آمل مورد رســیدگی و تصرفات 
مالکانــه و بلامعــارض آنان محــرز و رأی لازم صادرگردیده جهــت اطلاع عموم 
به شــرح ذیل آگهی می گــردد:  املاك متقاضیان واقــع در بخش نه ثبت آمل- 

لیتکوه  دهستان 
۳۹ -اصلی ) قریه تجن جار لاریجانی ســفلی )ابیاك محله(( 

۵۳ فرعی خانم عصمت رفیعی در ششــدانگ یک قطعه زمین با ساختمان احداثی 
با کاربری مســکونی به مســاحت ۳۰۳/7۹ متر مربع خریداری شــده بلاواسطه از 

علی محمد غلامرضازاده و مع الواســطه از صدراله صالحی 
لــذا به موجب ماده ۳ قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ســاختمان های 
فاقد ســند رســمی و ماده ۱۳ آیین نامه مربوطه این آگهی در دو نوبت به فاصله 
۱۵ روز از طریق روزنامه محلی /کثیرالانتشــار در شــهرها منتشر و در روستاها ،  
رأی هیأت الصاق تا در صورتی که اشــخاص ذینفع به آرای اعلام شــده اعتراض 
داشــته باشند از تاریخ انتشــار اولین آگهی و در روستاها از تاریخ الصاق در محل 
تــا ۲ ماه اعتراض خــود را به اداره ثبت محل وقوع ملک تســلیم و رســید اخذ 
نماینــد. معترض باید ظرف یک ماه از تاریخ تســلیم اعتــراض مبادرت به تقدیم 
دادخواســت به دادگاه عمومــی محل نماید و گواهی تقدیم دادخواســت به اداره 
ثبــت محــل تحویل دهد که در این صــورت اقدامات ثبت موکــول به ارائه حکم 
قطعی دادگاه اســت و در صورتی کــه اعتراض در مهلت قانونــی واصل نگردد یا 
معترض، گواهی تقدیم دادخواســت بــه دادگاه عمومی محل ارائه نکند اداره ثبت 
مبادرت به صدور ســند مالکیــت می نماید و صدور ســندمالکیت مانع از مراجعه 

نیست. دادگاه  به  متضرر 
 ۱۴۰۳/۰۲/۱7  نوبت اول 
 ۱۴۰۳/۰۲/۳۱ نوبت دوم 

 حسن صالحی
رئیس اداره ثبت اسناد و اماك آمل 

شناسه آگهی: ۱7۰8۶۶۹

آگهی قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و 
ساختمان های فاقد سند رسمی حوزه ثبتی بابل 

نظر به دستور مواد ۱ و ۳ قانون تعیین تکلیف وضعیت اراضی و ساختمانهای 
فاقد ســند رســمی مصوب ۱۳۹۰/۰۹/۲۰ ، املاك متقاضیانی که در هیات 
موضوع ماده یک قانون مذکور مســتقر در واحد ثبتی بابل مورد رســیدگی 
و تصرفــات مالکانه و بلا معارض آنــان محرز و رای لازم صادر گردیده جهت 

اطلاع عموم به شرح ذیل آگهی می گردد 
 ) املاك متقاضیان واقع در بخش شش( 

اراضی واقع در روستای قمی کلا پلاك ۱۴- اصلی 
۱۲8 فرعــی: مریم پرهیزی میاب در ششــدانگ زمین بــا بنای احداثی که 
۲ دانگ عرصه وقف میباشــد بمســاحت 7۹۵ متر مربع به خریداری مجید 

امدادی محرز گردید 
اراضی واقع در روستای درونکلا کلا پلاك ۲7- اصلی 

888 فرعی: حســن تاری یان درونکلا در ششــدانگ زمیــن با بنای احداثی 
بمساحت ۴77/۵۹متر مربع به خریداری از حسین مهدوی محرز گردید.

 88۹ فرعی: حســن تاری یان درونکلا در ششــدانگ زمین با بنای احداثی 
بمساحت ۴۵7/۵7متر مربع به خریداری از حسین مهدوی محرز گردید.

 8۹۰ فرعی: حســن تاری یان درونکلا در ششــدانگ زمین با بنای احداثی 
بمساحت ۴۶۲/۹8متر مربع به خریداری از حسین مهدوی محرز گردید.

 8۹۱ فرعی: حســن تاری یان درونکلا در ششــدانگ زمین با بنای احداثی 
بمساحت ۴8۳/8۵متر مربع به خریداری از حسین مهدوی محرز گردید.

 ) املاك متقاضیان واقع در بخش  هفت( 
اراضی واقع در روستای شیر ســوار پلاك 7-۴- اصلی ۳۲۳ فرعی: معصومه 
کولیوند قلعه نوی در ششدانگ زمین با بنای احداثی بمساحت 7۹۵ متر مربع 

به خریداری سلمان حسین زاده محرز گردید.
 ۳۲۴ فرعی زهرا نجفی در ششدانگ زمین با بنای احداثی که ۲ دانگ عرصه وقف 
میباشد. بمساحت ۲۵۴/۵۰متر مربع به خریداری از حسین باقرپور محرز گردید .

اراضی واقع در روستای احمد چاله پی پلاك ۱۶- اصلی 
۲۶۶۵ فرعی: علی قلی تبار در ششــدانگ زمین مزروعی بمساحت ۳۶۲۰۰ 

متر مربع به با ارائه سند اصلاحات اراضی محرز گردید.
 اراضی واقع در روستای قصاب کلا پلاك ۲۳ اصلی 

۹۱ فرعی: حســین حسین نیا شیروانی در ششــدانگ زمین با بنای احداثی 
بمساحت ۳8۶/۵۵متر مربع خریداری از علی اصغر حسین نیامحرز گردید.

 ۹۲ فرعی امید حســین نیا شــیروانی در ششــدانگ زمین با بنای احداثی 

بمساحت ۵۰۶/۱۵ متر مربع خریداری از علی اصغر حسین نیان محرز گردید. 
لذا به موجب ماده ۳ قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ســاختمان 
های فاقد سند رسمی و ماده ۱۳ آئین نامه مربوطه این آگهی در دو نوبت به 
فاصله ۱۵ روز از طریق این روزنامه محلی / کثیرالانتشار در شهرها منتشر و 
در روســتاها علاوه بر انتشار آگهی رای هیات الصاق تا در صورتیکه اشخاص 
ذینفع به آرای اعلام شــده اعتراض داشته باشــند باید از تاریخ انتشار اولین 
آگهی و در روستاها از تاریخ الصاق در محل تا دو ماه اعتراض خود را به اداره 
ثبت محل وقوع ملک تسلیم و رسید اخذ نمایند. معترض باید ظرف یک ماه 
از تاریخ تسلیم اعتراض مبادرت به تقدیم دادخواست به دادگاه عمومی محل 
نماید و گواهی تقدیم دادخواســت به اداره ثبت محل تحویل دهد که در این 
صورت اقدامات ثبت موکول به ارائه حکم قطعی دادگاه است و در صورتی که 
اعتراض در مهلت قانونی واصل نگردد یا معترض گواهی تقدیم دادخواست به 
دادگاه عمومی محل ارائه نکند اداره ثبت مبادرت به صدور سند مالکیت می 
نماید و صدور ســند مالکیت مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نیست. بدیهی 
است برابر ماده ۱۳ آئین نامه مذکور در مورد قسمتی از املاکی که قبلا اظهار 
نامه ثبتی پذیرفته نشــده واحد ثبتی بــا رای هیات پس از تنظیم اظهارنامه 
حاوی تحدید حدود، مراتب را در اولین آگهی نوبتی و تحدید حدود به صورت 
همزمان باطلاع عموم می رســاند و نســبت به املاك در جریان ثبت و فاقد 
ســابقه تحدید حدود، واحد ثبتی آگهی تحدید حدود را به صورت اختصاصی 

منتشر می نماید. 
تاریخ انتشار نوبت اول ۱۴۰۳/۰۲/۱۶ 
تاریخ انتشار نوبت دوم ۱۴۰۳/۰۲/۳۱ 

سیدمهدی حسینی 
رئیس ثبت اسناد و اماك بابل

شناسه آگهی: ۱7۰7۱۲۹

اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملك محمود آباد
  هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی 

  آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه
  قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و

 ساختمانهای فاقد سند رسمی
 برابــر رای شــماره ۱۴۰۲۶۰۳۱۰۰۱۶۰۱۴7۶8 هیات اول موضوع قانون تعیین 
تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی 

حوزه ثبت ملک محمود آباد تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی آقای /خانم نصراله 
جابری مطلق فرزند اسداله بشماره شناسنامه ۱۴۰۰ صادره از تهران در ششدانگ 
یک قطعه زمین با بنای احداثی که یک دانگ مشــاع عرصــه آن وقف )کاربری 
مســکونی( به مساحت ۲۳۶.۵۰ متر مربع پلاك ۳8 فرعی از ۲۹ اصلی بخش ۱۰ 
واقع در طلارم خریداری از مالک رسمی آقای/ بابا مسلمی محرز گردیده است. لذا 
به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی میشود در صورتی 
که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند 
از تاریخ انتشــار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تســلیم و 
پس از اخذ ،رسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض دادخواست خود را 
به مراجع قضایی تقدیم نمایند.بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم 

وصول اعتراض طبق مقررات سندمالکیت صادر خواهد شد.
تاریخ انتشار نوبت اول : ۱۴۰۳/۰۲/۱۶

 تاریخ انتشار نوبت دوم: ۱۴۰۳/۰۲/۳۱           
 مهدی آزاد
 رئیس ثبت اسناد و اماك محمود آباد

شناسه آگهی: ۱7۰۹8۹7

اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملك محمود آباد 
 هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی

   آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه 
 قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و 

ساختمانهای فاقد سند رسمی 
برابر رای شماره ۱۴۰۲۶۰۳۱۰۰۱۶۰۱۴7۵۹هیات اول موضوع قانون تعیین 
تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ســاختمانهای فاقد ســند رســمی مستقر در 
واحــد ثبتی حوزه ثبت ملک محمود آباد تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی 
آقای /خانم  علیرضا اســماعیلي فرزند حسن بشماره شناسنامه ۲878 صادره 
از تهران در ششــدانگ یک قطعه زمین با بنای احداثی که یک دانگ مشــاع 
عرصه آن وقف می باشــد )کاربری  مسکونی( به مساحت ۲۳۳.۲۵ متر مربع 
پــلاك ۳7 فرعی از ۲۹ اصلی بخش ۱۰ واقع در طــلارم خریداری از مالک 
رسمی/ آقای بابا مسلمی محرز گردیده است. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب 
در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی میشــود در صورتی که اشخاص نسبت به 
صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار 
اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ 

،رســید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تســلیم اعتراض دادخواست خود را به 
مراجع قضایی تقدیم نمایند.بدیهی اســت در صورت انقضای مدت مذکور و 

عدم وصول اعتراض طبق مقررات سندمالکیت صادر خواهد شد. 
 تاریخ انتشار نوبت اول : ۱۴۰۳/۰۲/۱۶

 تاریخ انتشار نوبت دوم: ۱۴۰۳/۰۲/۳۱           
 مهدی آزاد
 رئیس ثبت اسناد و اماك محمود آباد

شناسه آگهی: ۱7۰۹۹۰۳

اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملك محمود آباد
  هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی

   آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه 
 قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و 

ساختمانهای فاقد سند رسمی 
برابر رای شماره ۱۴۰۲۶۰۳۱۰۰۱۶۰۱۲۴۵۵ هیات اول موضوع قانون تعیین 
تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ســاختمانهای فاقد ســند رســمی مستقر در 
واحد ثبتی حــوزه ثبت ملک محمودآباد تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی 
آقای /خانم ســیده سعیده حســینی فرزند سید حسن بشــماره شناسنامه 
۵۰۰۰۰7۴8۱۵ صادره از محمودآباد در ششــدانگ یک قطعه زمین با بنای 
احداثی )کاربری زراعی( به مساحت ۳8.۶۹ متر مربع پلاك ۵۱ فرعی از ۱7 
اصلی بخش ۱۱ واقع در اور طشت خریداری از مالک رسمی آقای رمضانعلی 
هدایتی محرز گردیده اســت. لذا به منظور اطــلاع عموم مراتب در دو نوبت 
به فاصله ۱۵ روز آگهی میشــود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند 
مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی 
به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ ،رسید ظرف 
مدت یک ماه از تاریخ تســلیم اعتراض دادخواست خود را به مراجع قضایی 
تقدیــم نمایند.بدیهی اســت در صورت انقضای مــدت مذکور و عدم وصول 

اعتراض طبق مقررات سندمالکیت صادر خواهد شد. 
 تاریخ انتشار نوبت اول : ۱۴۰۳/۰۲/۱۶ 

تاریخ انتشار نوبت دوم: ۱۴۰۳/۰۲/۳۱           
 مهدی آزاد
رئیس ثبت اسناد و اماك محمود آباد

شناسه آگهی: ۱7۱۰۰۹۴
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شعار ما :
همراه با مردم در راه مردم

خبرخبر

 معاون حقوقی رییس جمهور از پیشرفت پروژه
  پل های B0 و B1 بازدید کرد

 معــاون حقوقــی رئیــس 
جمهور و اســتاندار البرز از 
روند پیشــرفت پــروژه  پل 
های »B۰« و »B۱« بازدید 

کردند.
معــاون  دهقــان،  محمــد 
حقوقــی رئیــس جمهور و 
استاندار  عبداللهی،  مجتبی 
البــرز از رونــد پیشــرفت 

پروژه های پل B۰ و B۱ بازدید کردند.
پل هــای B۰ و B۱ در انتهای آزادراه همت – کرج واقع شــده اند و در 
صــورت بهره برداری، بخش مهمی از ترافیک آزادراه فعلی تهران - کرج 
را رفع خواهند کرد.ســازه پل بی ۰ از ترکیب بتن با کابل ساخته شده و 
ادامه آزادراه شــهید همت - کرج محسوب شده و طول آن حدود ۶۳۰ 
متر و ۳۵ متر ارتفاع برآورد می شود.اگرچه کار این پروژه از حدود هشت 
سال قبل آغاز شده اما حدود ۹ ماه پیش فاز اجرایی آن توسط پیمانکار 
آغاز شــد.پروژه پل بی ۱ روی رودخانه کرج و تصفیه خانه بیلقان واقع 
شــده و به ارتفاع ۱۳۰ متر، دهانه ۱8۰ متر و طول یک هزار و ۵۰ متر 
بلندترین پل خاورمیانه محســوب می شــود و پیچیده ترین پل کشور به 
لحاظ مهندسی است.ساخت این پروژه از سال ۱۳۹۵ آغاز شده و از سال 
۱۴۰۲ با ۲۰ درصد پیشــرفت تحویل گرفته و برای پیشبرد این پروژه از 

مجهزترین دستگاه های به روز دنیا استفاده شده است

 معلمان معمار باورهای 
جوانان و سرمایه های کشور هستند

معاون سیاســی، امنیتی و اجتماعی استانداری البرز در آیین نکوداشت 
مقام معلم با محوریت دانشــگاه فرهنگیان که در تالار شهیدان نژادفلاح 
برگزار شــد گفت: معلمان معمار باورهای جوانان و ســرمایه های کشور 
هستند.به گزارش روابط عمومی و امور بین الملل استانداری البرز، آیین 
نکوداشــت مقام معلم با محوریت دانشگاه فرهنگیان با حضور »مرتضی 
ولی پوری« معاون سیاســی، امنیتی و اجتماعی اســتانداری البرز و با 

حضور معلمان در تالار شهیدان نژادفلاح برگزارشد.
در این مراسم مرتضی ولی پوری با اشاره به اینکه معلمی شغل انبیاست، 
گفت: معلمان عزیز نقش بســیار مهمی در اعتلای فرهنگی و اجتماعی 
جامعه داشــته و با عشق و دلسوزی راه پیشرفت جوانان ما را هموار می 

نمایند.
وی در ادامه بیان کرد: معلمان معماران باورهای جوانان و نوجوانان بوده 
و سرمایه های کشور هستند و در همه زمینه ها از جمله انتخابات اخیر 

و برگزاری باشکوه آن نقش بسیار مهمی داشتند.
معاون سیاسی، امنیتی و اجتماعی استانداری البرز در پایان تصریح کرد: 
انتخابات امســال نسبت به دوره قبل حضور مردم گسترده تر و وسیع تر 
بود و در مرحله دوم ۱۵۰ درصد افزایش مشارکت وجود داشت و در این 
میان 7۰ درصد از عوامل اجرایی در شــعب اخذ رأی نیز از معلمان عزیز 

تشکیل شده بود که لازم است از حضور ایشان تشکر نمایم.

 تغییر محل دپوی متروی کرج
 هزینه سرسام آوری برای شهر دارد

 شــهردار کرج گفت: تغییر 
محــل دپوی متــروی کرج 
به  آوری  هزینه های سرسام 

شهر تحمیل می کند.
حاشــیه  در  کیانی  مهرداد 
بازدیــد از انبــار و مجتمع 
ایســتگاهی متروی کرج که 
با حضــور معــاون حقوقی 
شــد،  انجام  جمهور  رئیس 

گفت: محل دپــوی خط متروی کرج در محلی خالی از تأسیســات در 
دانشــگاه خوارزمی طراحی شــده که این موضوع به حدود دهه قبل باز 
می گردد که این طراحی و محــل دپوی آن باید به مکان دیگری تغییر 

کند که این امر امکان پذیر نیست.
وی بیــان کرد: در صورت اعمال این تغییر هزینه های سرســام آوری به 
شهر تحمیل می شود، بنابراین جلسات مختلفی با معاونان رئیس جمهور 
برگزار شــده و در ســفر اخیر از رئیس جمهور تقاضا کرده ایم که به این 
موضوع ورود کند و همان طرح قدیمی که بر اساس آن خط مترو احداث 
و عملیاتی شــده، به نفع شــهر کرج پیش برود امــا در زمینه اعتبارات 

مربوط به مترو با مشکلی مواجه نیستیم.
شــهردار کرج با اشاره به اینکه دولت اعداد و ارقام خوبی را به این پروژه 
اختصاص داده است، خاطرنشان کرد: شهرداری در این پروژه به تعهدات 
خود عمل کرده و سرعت ســاخت مترو طی دو سال گذشته به صورت 
نجومی افزایش یافته و پیش بینی ما این اســت که تا پایان سال جاری 
متروی خوب و اســتانداردی در کرج داشته باشیم که امیدواریم دولت 

همکاری لازم را برای تأمین رام های قطار داشته باشد.

رگبار و رعد و برق مهمان البرز است
 مدیرکل هواشناسی استان البرز از پیش 
بینی وزش باد نسبتاً شدید، گرد و خاك 
و رگبار و رعد و برق در این استان خبر 
داد.آرش بهاروند احمدی گفت: مطابق 
با هشــدار ســطح زرد، تحلیل آخرین 
الگوهای پیش یابی حاکی از گذر امواج 
کوتاه و کم دامنه از منطقه البرز مرکزی 

است که به موجب آن در بعضی ساعات وزش باد نسبتاً شدید، گرد و خاك 
و رگبار پراکنده در نقاط مختلف استان پیش بینی می شود.

 افزایش تعداد شرکت های 
دانش بنیان البرز به حدود 470 مورد

استاندار البرز گفت: در حوزه شــرکت های دانش بنیان وضعیت 
خوبــی داریم و در شــاخص های مختلف رتبه چهــار را به خود 
اختصاص داده ایم و تعداد این شــرکت ها از ۲۵۶ به حدود ۴7۰ 

مورد رسیده است.
مجتبی عبداللهی در نشســت خبری با اصحاب رسانه البرز که در 
پارك علم و فناوری این اســتان برگزار شد، با اشاره به راه اندازی 
چند ایستگاه از قطار شهری کرج به طول حدود ۶ کیلومتر گفت: 
حفاری، ریل گذاری و تأسیسات هر کیلومتر مترو بالغ بر یک هزار 

و ۵۰۰ میلیارد تومان هزینه دارد.
اســتاندار البرز با اشــاره به اینکه هفت کیلومتر دیگر نیز افتتاح 
خواهد شــد، عنوان کرد: تمام تلاش خــود را بکار گرفته ایم تا به 
زودی ایســتگاه متروی شهید ســلطانی را راه اندازی و آن را به 
خط ۵ متروی تهران متصل کنیم. به شدت در این حوزه در حال 
فعالیت هســتیم و قرارداد روی زمین مانده و مشــکلات متعدد 

پیمانکاری را برطرف کرده ایم.
وی بــا بیان اینکه اختــلاف نظری در محل دپــو یا محل توقف 
قطارهــا داریم که درصــدد هســتیم آن را درون مجموعه خود 
حل کنیم که از معاون حقوقی رئیس جمهور درخواســت شد به 
موضوع ورود کند، خاطرنشان کرد: در حوزه اتباع برای نخستین 
بار ســازمان اتباع خارجی در دولت و وزارت کشور شکل گرفته و 

برنامه مرتب و منسجمی برای ساماندهی آنها داریم.
عبداللهــی از جمع آوری حدود ۴8 هزار اتباع و طرد بیش از ۳۰ 
هزار نفر از اتباع خبر داد و با اشاره به تداوم این طرح اظهار کرد: 
همه اســتان ها از جمله البرز موظف هستند اطلس وضعیت اتباع 
را به تصویب ســازمان اتباع کشور برسانند که در روز دوشنبه سه 
اســتان این اقدام را انجام دادند و ما نیز در جلســات آتی اطلس 

وضعیت اتباع و چشم انداز آن را تصویب می کنیم.
استاندار البرز گفت: در حوزه شــرکت های دانش بنیان وضعیت 
خوبــی داریم و در شــاخص های مختلف رتبه چهــار را به خود 
اختصاص داده ایم و تعداد این شــرکت ها از ۲۵۶ به حدود ۴7۰ 
مورد رســیده اســت. در خصوص شــرکت های دانــش بنیان و 
کارخانه های نوآور و موضوعــات مرتبط نیز اتفاقات خوبی افتاده 

و درصدد هستیم رتبه سوم کشور را کسب کنیم.

 تعریض و بهسازی بلوار خلیج فارس
 »جاده بادامك« نظرآباد

رییس شورای اسلامی شهر نظرآباد گفت: تعریض و بهسازی بلوار 
خلیج فارس »جاده بادامک« با اجرای پروژه های مختلف عملیاتی 

شد.
ناصــر اکبرزاده اظهار کرد: تعریض و بهســازی بلوار خلیج فارس 
در چندین مرحله با اجرای پروژه های مختلف از جمله زیرسازی، 
جدول گذاری، آســفالت، بلوار میانی و اصلاح شبکه روشنایی در 

حال انجام است.
اکبرزاده عنوان کرد: اجرای پروژه های زیرسازی، جدول گذاری و 
رفریوژ میانــی بلوار با اعتباری بالغ بر ۴۵ میلیارد ریال و تعویض 
پایه های چراغ با طرح جدید و با اســتفاده از سیســتم روشنایی 
مدرن و کم مصرف با اعتبار ۲۰ میلیارد ریال و همچنین آسفالت 

بلوار با اعتباری به مبلغ 7۵ میلیارد ریال در حال اجراست.
رئیس شــورای اسلامی شــهر نظرآباد بیان کرد: با توجه به نیاز 
شهر و همچنین وجود بار ترافیکی خودروهای سنگین، مجموعه 
مدیریت شــهری پیش بینی کرده که بلوار خلیج فارس به پروژه 
کمربندی شرقی شهر منتهی شود که موجب کاهش بار ترافیکی 

داخل شهر خواهد شد.

 نشست آموزشی پاسداشت زبان فارسی
 در رسانه ها برگزار شد

 نشست آموزشی پاسداشــت زبان فارسی در اداره کل فرهنگ و 
ارشاد اسلامی استان البرز برگزار شد.

به گزارش روابط عمومی  اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی البرز، 
نشست آموزشــی پاسداشت زبان فارسی در رسانه ها در راستای 
توجه ویژه به درست نویسی در رسانه ها و تقویت رویکرد اهمیت 
و جایگاه زبان فارســی به عنوان نماد هویت ملی با تدریس دکتر 
غفرانی، مدرس دانشــگاه و با حضور مســؤلین فرهنگی و جمعی 
از اهالی رســانه های خبری استان البرز توسط موسسه فرهنگی 
هنری فرهنگ شهر سایه و با مشارکت اداره کل فرهنگ و ارشاد 

اسلامی، خانه مطبوعات و بسیج رسانه استان البرز برگزار شد.

معاون حقوقی رییس جمهور:

ضرورت برخورد با بانک هایی که به معیشت مردم ضربه می زنند

شهرستان شدن کمالشهر، ماهدشت و محمدشهر درخواست ما از دولت است

معاون حقوقی رییس جمهور گفت: باید با برخی 
از بانک هایی که سپرده های مردم را جمع آوری 
و ناتــرازی ایجاد می کنند و به معیشــت مردم 

لطمه می زنند باید برخورد قانونی شود.
محمــد دهقان در نشســت خبری بــا اصحاب 
رســانه البرز کــه در پارك علــم و فناوری این 
اســتان برگزار شــد، گفت: پارك علم و فناوری 
البرز مجموعه پرافتخاری است که شاید نسبت 
بــه بســیاری از پارك های کشــور ویژگی های 
برجســته تری دارد که در صورت کمک و توجه 
به آن در راستای جهش تولید با مشارکت مردم 
بــه عنوان یک نمونه و الگو، می توان امیدوار بود 

که به وضعیت بهبود یافته ای برسیم.
معاون حقوقی رئیس جمهــور با بیان اینکه در 
نظر داریم این الگو به تمام کشور سرایت کند و 
در پایان سال جاری بتوانیم ادعا و افتخار کنیم 
که جهش تولید در کشور که مد نظر رهبر معظم 
انقلاب اســلامی بوده، محقق شده است، عنوان 
کرد: در حوزه قطار شهری کرج اختلافاتی وجود 
دارد که ما در معاونت حقوقی ریاست جمهوری 
وظیفه حل اختلافات بین دســتگاه ها را با نگاه 
مبتنی بــر قانون و عدالت بر عهده داریم. وی با 
اشــاره به اینکه بر اساس قانون دستگاه ها نباید 
اختلافات خــود را به قوه قضائیه منعکس کنند 
و موضوعــات باید در دولت مطرح و حل شــود 
که معاونت حقوقی در ایــن زمینه در حال کار 
اســت، اظهار کرد: تقویت دانشــگاه فرهنگیان 
ضرورت دارد زیرا آینده کشــور و نیروی انسانی 
حوزه فرهنگی و آموزشی کشور، از طریق تقویت 
این دانشــگاه تأمین می شود، بنابراین باید مورد 
توجه ویژه قرار گیرد. دهقان با تاکید بر ضرورت 
ساماندهی بانک ها بیان کرد: در دولت سیزدهم 

طی اعلام رســمی، سه بانک ســاماندهی یعنی 
ادغام یا منحل شدند. به نظرم شاید از نان شب 
واجب تر باشــد که با برخــی از بانک هایی که 
سپرده های مردم را جمع آوری و ناترازی ایجاد 
می کننــد، با خلق پول و نقدینگی به معیشــت 
مردم لطمه می زنند و امور را به سمت غیرقانونی 

هدایت می کنند، باید برخورد قانونی شود.
نباید نســبت به امور غیرقانونی اغماض داشته 

باشیم
معــاون حقوقی رئیــس جمهور اضافــه کرد: 
بســتر قانونی بدیــن منظور نیز فراهم شــده 
و مــا هــم منتظر هســتیم که زودتــر این امر 
انجام شــود کــه این اراده در دولت و ریاســت 
جمهور وجــود دارد. نباید نســبت به هیچ کار 
غیرقانونی اغماض داشــته باشــیم و باید با هر 
مرجعی کــه با رفتار خود به معیشــت مردم و 
 اقتصاد کشــور لطمه می زند، باید برخورد قاطع

 و قانونی انجام شود.
وی با اشاره به اینکه موضوع اتباع خارجی بحث 
اعلانی نیست، بلکه اعمالی است، افزود: این اتباع 
باید ساماندهی شوند اما ممکن است یکسری از 
آنها از ســرمایه گذاران خوب و نخبگان باشند 
که می توان از آنها اســتفاده کرد اما افرادی که 
از این دسته محسوب نمی شوند، باید ساماندهی 
شوند که بخشی از این امر به بازگرداندن آنها به 
کشورشان بر می گردد و ساماندهی عده ای دیگر 

مستلزم یک کار داخلی است.
دهقان مطرح کرد: در دولت ســیزدهم سازمان 
اتباع خارجی در وزارت کشــور شــکل گرفت و 
امور با تســلط در حال انجام است. اراده دولت 
بر آن اســت که با کســانی که از سایر کشورها 
بــه ایران آمده اند، در عین حال که رفتار قانونی 

داریــم، باید به صورت انســانی نیز رفتار کنیم. 
کسانی که قرار است در این کشور زندگی کنند 
باید با هویت مشخص و شناسایی دقیق این امر 

انجام شود.
به گفتــه معاون حقوقی رئیــس جمهور، طبق 
اصل ۵۰ قانون اساسی، فعالیت های اقتصادی در 
صورتی که موجب تخریب محیط زیست شوند، 
ممنوع اســت و ما به این اصل معتقد هســتیم 
و بــه عنوان مجری قانون اساســی اهتمام ویژه 
ای نســبت به آن داریم. تاکنون مواردی که از 
سوی سازمان حفاظت محیط زیست به معاونت 
حقوقی ریاست جمهوری اعلام شده مورد توجه 
قرار گرفته و دقت شده که قانون محیط زیست 
حاکم باشــد.وی با بیان اینکــه در مواقعی نیز 
ســازمان حفاظت محیط زیســت به این نتیجه 
رســیده که راهی جز تقویــت تولید و صنعت 
وجود دارد، بنابراین به نظرات کارشناسان عمل 
می کنیم، خاطرنشان کرد: در این زمینه قیودی 
اعلام شده که به موجب آنها نگرانی در خصوص 
محیط زیســت نداشــته و نداریم و ســازمان 
حفاظت محیط زیست نیز مورد نگران کننده ای 

را به ما اعلام نکرده است.

 استاندار البرز گفت: امسال سال پایانی فعالیت دولت 
سیزدهم محسوب می شود و درخواست ما تبدیل سه 
شــهر کمالشهر، ماهدشت و محمدشهر به شهرستان 

است.
مجتبی عبداللهی در نشســت شــورای اداری استان 
البــرز که با حضور معــاون حقوقی رئیس جمهور در 
سالن شهدای دولت اســتانداری برگزار شد، با اشاره 
به اتفاقات خوبی که در حوزه های مختلف اقتصادی، 
اجتماعی و ... در دولت ســیزدهم رقم خورد، گفت: 
بــا توجه به تأکیــدات وزارت کشــور، از اکنون باید 
توجه لازم را به انتخابات ریاست جمهوری و شورای 

اسلامی شهرها داشته باشیم.
وی با اشاره به تاکید رئیس جمهور بر تکریم مردم به 
نحو احسن و با بیان اینکه در راستای خدمت رسانی به 
مردم باید به خوبی به وظایف خود عمل کنیم، اظهار 
کرد: مردم مطالباتی در حوزه ســاخت و ساز اراضی 
قولنامــه ای دارند اما رأی دیــوان عدالت اداری این 
اجازه را نمی دهد. چندین جلســه با مسؤولان مرتبط 
 برگــزار و یک مرحله تقریباً موضــوع حل اما مجدداً 

اشکالاتی به وجود آمد.
اســتاندار البرز ضمن درخواســت از معاون حقوقی 
رئیس جمهور به منظور تدبیر برای رفع این مشــکل 
بــه جهت اینکــه مطالبه مردم اســت و می تواند در 
رضایتمنــدی آنهــا تأثیرگذار باشــد، بیــان کرد: با 
توجه به مشــکلاتی که در حوزه شــوراهای شــهر 
وجــود دارد، بایــد راهکارهایــی بــرای تقویت این 
 شــوراها اتخاذ شود که در این راستا اصلاح قانون در
 حوزه ورود شــورای نگهبان بــه تأیید صلاحیت ها 

می تواند مؤثر باشد.
عبداللهی عنوان کرد: درخواست بعدی ما در خصوص 
بند ب پیش بینی مصوبه مجلس شورای اسلامی در 
حوزه قانون ماده صد اســت که در ســال گذشته به 
اتمام رســید و اتفاق خوبی در راستای حل مشکلات 
مردم بود که پیگیری های لازم انجام و در مجلس به 
قانون تبدیل شــد. به منظور رفع مشکلات تخلفات 
قانون ماده صد که رأی قلع و قمع دارد، درخواســت 

تمدید مجدد قانون مذکور را داریم.
وی با اشــاره بــه اینکه ایــن امر موجــب افزایش 

رضایتمندی مردم و درآمدزایی شهرداری ها می شود، 
اظهار کرد: با توجه به اینکه امسال سال پایانی فعالیت 
دولت سیزدهم محسوب می شود، دیگر درخواست ما 
تبدیل ســه شهر کمالشهر، ماهدشت و محمدشهر به 
شهرســتان است که در ســفر دوم رئیس جمهور به 

استان البرز نیز این موضوع مطرح شد. 
خواهشــمندیم تا زمان باقی اســت، نســبت به این 

موضوع ورود شود.
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 صدور اولین سند حدنگاری و اعیانی کشور
 در پارک علم و فناوری البرز

رییس پارك علم و فناوری استان البرز از صدور اولین سند اعیانی کشور 
در این مجموعه خبر داد و گفت: در ســال گذشــته بالغ بر ۲۰۰ میلیارد 

تومان تســهیلات کم بهره از محل تبصره ماده ۱۶ و ۱8 پرداخت شد.
مهدی عباسی در نشست هم اندیشی با اساتید دانشگاه ها و فعالان زیست 
بوم نوآوری، شــرکت های دانش بنیان، فناور و خلاق و نخبگان اقتصادی 
البــرز که با حضور معاون حقوقــی رئیس جمهور در پارك علم و فناوری 
این اســتان برگزار شد، گفت: مجتمع تحقیقاتی شهدای جهاد دانشگاهی 
در فضایی بالغ بر ۱۰۰ هکتار واقع شــده که ۲۶.۲ هکتار از آن مستقیماً 

در اختیار پارك علم و فناوری البرز است.
رئیس پارك علم و فناوری استان البرز با اشاره به اینکه سه برابر میانگین 
کشــوری، شرکت های دانش بنیان در این مجموعه مستقر هستند، از راه 
اندازی سه ساختار فناوری جدید در استان البرز با همکاری بخش دولتی 
و خصوصــی و ورود بخــش خصوصی به پارك علم و فناوری با ســرمایه 
گذاری بالغ بر ۲۵۰ میلیارد تومان به صورت مســتقیم خیر داد و افزود: 

اکنون ۴۶۶ شــرکت دانش بنیان در البرز مشغول فعالیت هستند.
وی با اشــاره به کسب رتبه چهارم کشــور در حوزه ملزومات و تجهیزات 
پزشکی توسط البرز بیان کرد: البرز در حوزه برق و الکترونیک حائز رتبه 
پنجــم، در حوزه کشــاورزی و صنایع تبدیلی با ثبت ۴۳ شــرکت دانش 
بنیان حائز رتبه دوم و در حوزه ماشــین آلات و تجهیزات پیشرفته نیز با 
۱۳7 شــرکت حائز رتبه سوم کشور است. در حوزه خدمات تجاری سازی 

نیز در ســه سال اخیر هفت شرکت دانش بنیان راه اندازی شده است.

راه اندازی سامانه جریان اقتصادی نوین
 با ثبت بیش از 677 محصول

رئیس پارك علم و فناوری اســتان البــرز با بیان اینکه در حوزه دارو این 
اســتان با ۶۰ شــرکت پس از تهران بیشــترین تعداد شرکت های دانش 
بنیان را دارد، به روند رو به رشــد شرکت های دانش بنیان در البرز اشاره 
و خاطرنشــان کرد: فروردین سال ۱۴۰۰، تعداد شرکت های دانش بنیان 
در این مجموعه ۲۵۶ مورد بود که امروز به ۴۶۶ شــرکت رسیده و امید 

اســت تا پایان سال جاری رشد ۱۰۰ درصدی را شاهد باشیم.
عباســی از راه اندازی ســامانه جریان اقتصادی نویــن تحت عنوان جان 
بــا ثبت بیش از ۶77 محصــول خبر داد و بیان کرد: یکی از مشــکلات 
مبتلا به شــرکت های دانش بنیان مالکیت فکری آنها بود که پس از سه 
ســال پیگیری، دبیرخانه دائمی سیاســتگذاری، ترویج و توسعه مالکیت 
فکری کشــور به پارك علم و فناوری البرز واگذار شد. آبان امسال میزبان 
چهارمین کنفرانس ملی انجمن علمی پارك های فناوری و ســازمان های 

نوآوری هستیم.
رئیس پارك علم و فناوری اســتان البرز از صدور اولین سند اعیانی کشور 
در این مجموعه خبر داد و خاطرنشان کرد: در سال گذشته بالغ بر ۲۰۰ 
میلیارد تومان تسهیلات کم بهره از محل تبصره ماده ۱۶ و ۱8 پرداخت و 
طی یک ســال گذشته ۲۰ محصول جدید با حضور مقامات ملی و استانی 
رونمایی شــد. همچنین البرز از نظر برگزاری رویدادها جزو پنج اســتان 

اول کشور هستیم.
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